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Novi prostori, 
nove zamisli Mi bomo igralci. In pika.
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Modro? MODRO.
Nova policijska stavba. “Boljša” v živo.

Vandalizem ali družbeno koristno delo?
Pravijo, da bi se sicer zaradi popolne dotrajanosti ograja podrla kar sama 

od sebe. Tako pa, če so jo res vrgli "mulci", so nevede rešili kakšno rib

niško dušo padca v Bistrico.
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V dobrodelno tradicijo 
miklavževanja 

se vključujemo tudi člani
Lions kluba Ribnica.

Za vse otroke, ki v ribniški osnovni 
šoli obiskujejo L, 2., 3. in 4. 
razred, in za otroke, ki v Kočevju 
obiskujejo osnovno šolo Ljubo 
Šercer, organiziramo brezplačno 
predstavo filma Dr. Doolitle. 
Brezplačni ogled filma so 
omogočili distributer filma 
Continental film d. o.o. iz 
Ljubljane ter občini Ribnica in 
Kočevje, ki sta za predstavi brez
plačno odprli svoji kinodvorani. 
Predstavi bosta na sporedu: 
v Kočevju v četrtek, 2. decembra, 
in v Ribnici v petek, 3. decembra.
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Jazz za dobro nas ...

jazz klub z Alenko Godec in 
triom Gajo:

Blaž Jurjevčič - klavir 
Saša Borovec - bas 
Drago Gajo - bobni

v petek, 3. decembra ob 20. uri, 
v gostilni Mihelič, na Škrabčevem trgu v 

Ribnici

Celotni neto izkupiček od zbrane vstopnine 
smo namenili dobrodelnim projektom, za 

katere smo se obvezali 
v začetku svojega delovanja.

Organizacija: Lions klub Ribnica

Vstopnice lahko kupite v gostilni Mihelič od dneva objave tega obvestila dalje. 
Cena vstopnice, v katero je vključen tudi manjši prigrizek, je 2000 SIT.

TT84.000 tolarjev za socialno 
ogrožene in misijon v Zambiji

Širokogrudnost ne postavlja razlik in tudi vokalistke skupine 
. Trenutek ter Otroškega župnijskega zbora, ki sojih na dobrodel
nem koncertu spremljale mlade ribniške glasbenice, so to 
dokazali s tem, da so zbranih 184. 000 tolarjev namenili tako za 
socialno ogrožene družine v župniji kot za povsem neznane 
ljudi v misijonu v Zambiji, še kako potrebni dobrotljive roke. 
Dežela nam ne zveni več tuje, saj so pred mesecem dni p. Miha 
Drevenšek in skupina Ba cengelo peli in plesali ter zbirali denar 
za šolanje sovrstnikov tudi v župnijski cerkvi. Malokdo pa ve, da 
so pravzaprav prišli na pobudo naše rojakinje Simone Kozina, ki 
je med njimi kot zdravnica delala letos kar 3 mesece in pol. Vez 
seje utrdila, želja po pomoči pa je bila močna tudi pri skupini 
Trenutek, ki je tak dobrodelni koncert pripravila prvič in že 
zbrala precejšnjo množico ljudi. Voditeljica Marjana Klun pravi, 
da se bodo takega načine še poslužile, projekt pa zastavile širše 
in povabile več skupin. Izkupiček bo še malo narasel, saj bodo k 
njemu prišteh tudi prodajo voščilnic, tako da bo dar vreden 
okrog 200.000 SIT.

Alenka P.

Tam dobesedno nimajo nič, pravi Simona, ki je pripravila misli in 
diapozitive za vzdušje ob dobrodelnem koncertu. "Prebivalcem mi
sijona Sv. Jožefa primanjkujejo tako hrana kot zdravila in na p. 
Miha bom naslovila prošnjo, naj se denar nameni za ambulanto ali 
nakup kakšnega medicinskega aparata."
Simona, kije kar 5 mesecev letošnjega leta preživela v Afriki, sku
paj s štirimi kolegi
cami, zdravnicami, 
bo ravno ob koncu 
tega meseca dok
torirala iz splošne 
medicine. O trpkih 
in svetlih izkušnjah 
s črne celine je 
Ribničanom pripo
vedovala 27. novem
bra. Kaj več bomo 
napisali v decem
brski številki, en 
stavek pa sili v 
ospredje že sedaj: 
edini izmed petih ni 
uspelo dobiti skoraj 
nikakršne pomoči 
za pot od matične 
občine. Pomagala 
sta ji le Foto Toni s 
filmi in Inles d.d.

Foto A P

Pri dobrih delih celo zmeda in začudenje obiskovalcev, ki so prišli 
pravočasno ob napovedani uri na koncert, a s tem zmotili poteka
joči mašni obred, splahni.
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! BOU NA KRATKO...
OČISTITE NAM RIBNICO SNEGA!

200 km cest pluži 6 kooperantov in 11 strojev, 
po občini pa nerga 9000 prebivalcev

Tako dobro zimsko vzdrževanje kot ga imamo tu doli, na Ribniškem, 
ima po besedah marsikaterega vzdrževalca cest bolj malo Slovencev. 
Da nas tu bolj "pedenajo" kotne.
Nam pa očitno ni jasen zakonsko določen sistem pluženja, saj smo 
spet tako godrnjali nad pluženjem, ko nam je zima sipala in sipala in 
kar še sipala snega, dokler se ga ni dalo 20. novembra izmeriti skoraj 
meter.
Oko Ribničanov je budno spremljalo, kako bo Komunala, ki je s prvim 
oktobrom prevzela tudi zimsko vzdrževanje lokalnih cest v občini, opravi
la svoje delo. Zdelo se nam je, da smo prvo preizkušnjo komajda prestali. 
Vozila so postala zasilno plužno sredstvo, pešci so podrsavali po pole
denelih ulicah in gazili v cel sneg ter se ozirali za plugi, ki so krožili 
kdovekje.
Domišljali smo si, da bomo zimsko idilo opazovali na suhih cestah, saj 
ima Komunala sedaj pripravljenih 6 kooperantov, medtem ko sta bila 
prej s C P Novo mesto povezana le dva; ima več ljudi, saj so štirje prešli pod 
okrilje javnega podjetja, in dovolj nasipnega materiala, ki ga hrani na 
Eurotransu, kot je tik pred "belo zimo" povedal direktor Jože Zakrajšek. 
Zatrdil je, da bo zato tudi kakovost uslug neprimerno boljša in predvsem 
naj bi prebivalci na pluženje cest čakali manj časa.
Morda smo res razva jeni, ker je skoraj vsakdo, razen tistih, ki na komu
nalnem področju delajo ali ga upravljajo, vedel povedati, da je letos še 
slabše kot lani.
Kaj se pravzaprav dogaja na terenu, smo povprašali vodjo vzdrževanja 
cest Janija Pajniča. Še celo trg je bil videti neočiščen, vsepovsod po samem 
mestu so ležale snežne in poledenele ploskve, ulice v neposredni bližini 
centra nesplužene...Za konstruktivno kritiko in manj nejevolje je treba 
razumeti sistem: prve so lokalne ceste, sledijo javne poti in zadnje so 
ulice. Najprej je treba odpreti glavne poti, da se omogoči promet, in prav 
nič ni važno, če ste purgerji ali vaščani. Poleg vsega je treba dojeti, da je 
regionalka, od Ortneka pa do Jasnice (mimo Ribnice) neprimerno bolje 
očiščena zato, ker je višji rang ceste, in jo je zato potrebno p lužiti in posi
pati večkrat kot lokalne ceste. Kakovost torej ni odvisna od tega, ker 
regionalko še vedno čisti CP NM. Pravila so drugačna. Tako se naši 
vzdrževalci na zasnežene ceste odpravijo šele, ko je okrog 10 do 15 cm 
snega (namesto da bi se takoj).
Nikakor ni bilo moč spregledati, da Komunala čisti pločnike, kar je zelo 
dobrodošlo. Kooperanti so opremljeni s posebnim strojem in tako so bili 
vsaj v prvih dneh sneženja očiščeni pločniki na Škrabčevem trgu, v 
Opekarski in Merharjevi ulici, Gorenji vasi in ob cesti v Nemško vas. 
Pohvalno.
Res pa je treba razumeti, da kooperanti ne morejo plužiti in posipati vseh 
lokacij hkrati in da krog pluženja ni možno opraviti v nekaj minutah. K 
skrajšanju čakalne dobe pripomore nov razpored del, saj imajo Ribnica 
in Lepovče 3 pluge, Dolenja vasje takoj po prvem metežu dobila svoj 
plug, tako tudi Breg, Lazi, Grič in Zapuže.., kar pomeni, da takoj, ko 
zapade sneg, kooperant pluži na točno določenem terenu in ne kroži po 
nepotrebnem.
Pri vseh snežnih nevšečnostih Komunala pozablja na naše potrebe, mi pa 
na izrazito človeške plati dela: da so kooperanti in ostali vzdrževalci na 
terenu 10 do 15 ur, da so ljudje, ki delajo v mrazu in močnem sneženju, 
da jih mnogi medtem preklinjate in rohnite nad njimi, da ste si nekateri 
prilastili preveč prostora in so ceste preozke za normalno pluženje, da 
nihče noče odvečnega snega pred svojim pragom, da si celo nočete pusti
ti kaliti nočnega miru zaradi čiščenja kupov snega, da sami ne poprimete 
za lopato, da se hočete po metrskem snegu voziti z letnimi gumami, da bi 
po ledu hodili v salonarjih... Najprej bomo morali dojeti, da je zima zima.

Urednica

IZ VSEBINE NOVEMBRSKE ŠTEVILKE:

LETO 2000 NA RIBNIŠKIH ULICAH 
Program objavljamo na zadnji strani 
DOGODKI MESECA:

RAZŠIRITEV SKLADIŠČA NAFTNIH 
DERIVATOV V ORTNEKU
"Ni bojazni, da bi se ponovila ekološka nesreča".........4
KAM Z ROMI?....................................................................... 4
Z otroškega parlamenta:
PREMALO SE POGOVARJAMO
O VARNI SPOLNOSTI.........................................................5
NE, NA KRVODAJALSKO AKCIJO PA NE...................5

PREUREJAMO PODOBO RIBNICE.......................................6 - 7
V EVROPSKO UNIJO:

Ribničan, kaj boš storil za svoj narod?.............................. 8
Obrt v EU.................................................................................. 9

MIKUŽEVO LETO SE IZTEKA
...Razmišljanja..............................................................10 -11

VSE, KAR JE PRAV...................................................................  13

ŠE ZADNJIČ:
IZBERITE OSEBNOSTI RIBNIŠKE DOLINE ............................ 15

RAZPISI ZA GOSPODARSTVO IN KMETIJSTVO................ 18
ŠPORT............................................................................................28 - 29
RŠK PRENOVLJEN...........................................................................30

RAZPISI ZA GOSPODARSTVO IN KMETIJSTVO................ 18
ŠPORT............................................................................................28 - 29
RŠK PRENOVLJEN...........................................................................30

Zakaj so bile ceste tako slabo očiščene, zakaj smo plug dočakali šele 
opoldan, zakaj niso ošiščena križišča, zakaj... (Komunala bi morala imeti 
dan odprtih vrat in omogočiti občanom vožnjo na plugih 10 ur na dan, 
drugače ne bomo nikoli povsem razumeli, zakaj tako in ne drugače.

Občinsko glasilo REŠETO izdaja Občina Ribnica.
Uredniški odbor Alenka Pahulje - odgovorna urednica,
Metka Tramte - članica.
Lektorica: Tanja Debeljak.
Trženje oglasnega prostora: Marko Modrej, GSM: 041-536-889 
Tisk in prelom strani: KVM Grafika, Ribnica.
Naklada: 3.000 izvodov.
Naslov uredništva:
Občina Ribnica, Gorenjska c. 3, 1310 Ribnica.

Na podlagi Zakona o davku na dodano vrednost (Ur. list št. 89/98) 
sodi glasilo Rešeto med proizvode, za katere se obračunava DDV po 
stopnji 8%.

V primeru objave istih oglasov v drugih tiskovinah si pridržujemo 
pravico do avtorskega honorarja.
Pridržujemo si pravico do nenapovedanega obiska tiskarskega 
škrata v našem glasilu.
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DOGODKI MESECA
ROME V BEGUNSKI 

CENTER
O možnosti, da se oba tabora ribniških 
Romov preseli v nekdanji begunski center v 
obrtni coni na Ugarju, bodo svetniki 
razglabljali na decembrski redni seji, saj so 
sami predlagali (konkretno F. But), da 
končno pomagajo pri urejanju bivanjskih 
problemov Romov in domačinov, ki 
poudarjajo težave sobivanja z njimi.
Tudi ta lokacija je vprašljiva, saj soglasja za 
prevzem ali upravljanje objektov v nekdan
ji kasarni Ministrstvo za obrambo še ni 
dalo, čeprav se občina z njim intenzivno 
pogovarja že dlje časa. Doslej pa so si pred
stavniki MORS-a zanje strateško očitno še 
vedno pomembno lokacijo le ogledali.

Ena izmed stavb bivšega begunskega centra
FotoAP

Novo iz romskih taborov je poleg tega, da 
jim je Komunala počistila večjo navlako, 
tudi to, da ima naselje v Goriči vasi tudi 
agregat, s katerim si Romi lahko razsvetlijo 
svoje prikolice in lesene barake, financirala 
pa sta ga vsak pol, tako Romi kot občina.

USODA MAROFA LEŽI U 
ROKAH SVETNIKOV

O smiselnosti predloga uprave, da se Marof 
nameni likovni dejavnosti, da se uredi 
depoje za obstoječo ribniško zbirko 380 del 
moderne likovne umetnosti, da se del 
objekta uredi za stalno razstavo najkvalitet
nejših del iz te zbirke ter da se na del 
zelene površine izven zidu nameni 
kiparskim umetninam, bodo razpravljali 
tudi svetniki. Treba je namreč določiti 
razvojno pot objekta, ki zajema okrog 1000 
kvadratnih metrov površine in samo v 
primeru, da bo predlog potrjen, bo mogoče 
izvesti razpise za izdelavo idejnega in izved
benih projektov. Če bodo svetniki naspro
tovali predlogu, sanacija in priprava Marofa 
na tako velik podvig ne bo možna, meni 
župan. V zaščito pred propadanjem objek
ta, za odvodnjavanje in statično utrditev, ki 
sta bili urejeni oktobra, je občina letos 
vložila 14 mio SIT.

UPRAVLJAVEC ORTNEKA OSTAJA ISTI:
S - TRADE

Obljubljena je dodatna požarna varnost In večja strokovna podko
vanost delavcev

Poročali smo že, da si je država med obstoječimi skladišči naftnih derivatov izbrala tudi 
Ortnek, da bi tako lahko ugodila zahtevam Evropske unije, ki svojim bodočim članicam 
narekuje blagovne rezerve za 90-dnevno mirnodobno porabo. Vlada RS je nalogo dodelila 
Zavodu za blagovne rezerve, ki mora program pripraviti in uresničiti do 1.2005, ribniški javnos
ti pa ga je predstavil tudi v.d. direktor projekta Dušan Garzarolli.
Prednost Ortneka naj bi bila v tem, da ima tako cestne kot železniške povezave, saj je pretežni 
del prometa načrtovan za transport po železnici. Za varno poslovanje v skladišču in za potrebe 
požarne varnosti bo treba urediti dodatne povezave, tako da bo vstop možen z regionalne 
ceste in preko doline k Svetemu Gregorju, je razložil Garzarolli.

Foto A P

V skladišču Ortnek naj bi se zgradilo 80- 
90.000 m 3 novega rezervoarskega prosto
ra v nadzemnih rezervoarjih, z dvojnim 
dnom in z lovilno kovinsko skledo, kar naj 
bi onemogočalo razlitje derivatov v okoli
co in pronicanje v tla. Urejen bo tudi 
zajem hlapov, da le-ti ne bodo 
onesnaževali ozračja. Vodenje celotnega 
pretakanja nafte pa bo računalniško. 
Oktobrska ekološka nesreča leta 1999 je 
državo prisilila tudi v to, da bo dogradila 
novo črpališče in ustrezen sistem požarne
ga varovanja. Rezervoarski prostor bo po 
trditvah v.d. direktorja izpolnjeval vse 
najnovejše zahteve tehnične in okolje
varstvene regulative, zato "so možnosti 
ekološkega vpliva na okolje izredno mini
malni."
Načrtovano je, da bi investitor do konca 
leta dobil gradbeno dovoljenje za izgrad
njo prvega rezervoarja (20.000 m3) in z 
deli začel v naslednjem letu.
Garzarolli in župan menita, da bosta 
razširitev in rekonstrukcija skladišča pozi
tivno vplivali na okolje, ker bo treba 
izboljšati tudi obstoječo infrastrukturo.

Skladišče Ortnek 
se bo od sedanjih 
30.000 m3 pove
čalo na 120.000 
m3, kar je po 
Garzarolli ju 
"ekonomsko 
upravičljiva 
kapaciteta za 
skladišče naftnih 
derivatov".
Poleg tega bodo 
na razpolago no
va delovna mes
ta, čeprav bo 
upravljavec ostal 
isti - S Trade.
Zahtevane so 

določene kadrovske dopolnitve njegove 
ekipe, preverjeni so vsi pravilniki, ki 
določajo poslovanje in delo z naftnimi 
derivati, požarnovarstveni elaborati, "in ni 
bojazni, da bi se kaj podobnega ponovilo". 
Ekološko razlitje naj bi bilo namreč 
posledica dveh nepredvidljivih zadev: 
loma na ohišju črpalke in dejstva, da je 
izvajalec gradbenih del cevovod napačno 
priključil, kar je lahko dokazalo le razlitje. 
A nesreča je opozorila tudi na premajhno 
osveščenost delavcev, ki obsega in pome
na razlitja sploh niso prepoznali in zato 
prepozno obvestili pristojne službe. 
Dušan Garzarolli je dejal, da Zavod zahte
va, da S-Trade za vodjo skladišča namesti 
univerzitetno diplomiranega inženirja 
strojne ali kemijsko-tehnološke stroke, ki 
bo lahko bdel nad osebjem. "Precej pa bo 
treba še narediti v požarnem varstvu." 
Sredi oktobra je bil tudi sestanek Zavoda 
z izdelovalci študije in projekta ter s pred
stavniki KS Velikih Poljan in Svetega 
Gregorja, ki so projekt že načelno podprli.

A. Pahulje
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DOGODKI MESECA!
Iz otroškega parlamenta

Spolnost In AIDS - »Imava se rada«
0 spolnosti naj se spregovori več, brez nepotrebnih zadržkov, tabujev, 

z več uporabnimi podatki, bolj strpno, na bolj življenjski in resnejši način
V sejni sobi občine je 27. oktobra potekal že tretji otroški parlament na 
temo: Spolnost in AIDS - »Imava se rada«, ki so se ga udeležili učenci 6., 7. 
in 8. r., in sicer po dva predstavnika iz vsakega razreda. Prisotni so bili tudi 
mentorica Marinka Mate, ravnateljica Andreja Šulentič, njena pomočnica 
Olga Černe, poslanec Benjamin Henigman in župan Jože Tanko. Prva je 
imela besedo učiteljica Marinka Mate, ki nas je vse lepo pozdravila in 
povedala nekaj besed o parlamentu. Nato so spregovorili še ostali starejši in... parlament se 
je začel. Za predsednika parlamenta je bila izvoljena Anna-Marija Lalič, ki je prebrala poročilo 
iz šolskega parlamenta.

Rezultati ankete, ki so jo učenci izpolnje
vali pri pouku ED, kažejo, da učenci o 
spolnosti premalo vedo, predvsem 6. in 7. 
razredi, da se o spolnosti pogovarjamo le 
pri pouku ED in biologije, premalo pa 
doma s starši.

IZ ANKETE
Večina učencev največ informacij o tej temi 
dobi v šoli pri pouku in deloma pri razrednih 
urah, iz časopisov, v manjši meri pa tudi pri 
zdravniku in v pogovorih s starši. Slednji so 
za učence zelo pomembni, pogosto pa jih je 
premalo oz. so izvedeni na neustrezen 
način. Dogaja se, da se učenci s starši tudi 
sami nočejo pogovarjati o spolnosti, saj jim 
je to neprijetno.

Potem pa se je začel glavni del parlamen
ta, in sicer predlogi učencev, ki jih je bilo 
kar veliko - 30. Ob vsakem smo se malo 
ustavili in pogovorili. Učenci pa so bili 
bolj redkobesedni. Nekaj predlogov: 
*Zaščite pred AIDS-om naj se skozi 
obravnavanje različnih tem dotikajo vsi 
tisti predmeti, ki lahko mladim ponudijo 
ustrezne informacije v okviru obravna
vane snovi.
* V šoli bi lahko organizirali naravoslovne

dneve na temo AIDS z obiskom pri 
zdravniku, pri različnih organizacijah in z 
zaključno obravnavo zbranih podatkov.
* Vsi mediji, ki jih spremljajo mladostniki, 
naj mlade svarijo pred nevarnostjo AIDS- 
a na strokoven in njim prilagojen način. 
Pod zadnjo, četrto točko, smo izvolili 
predstavnika za nacionalni otroški parla
ment v Ljubljani, in sicer Katarino 
Kumelj, ki je bila za to nalogo izbrana že 
lani, a je tudi letos dobila vse glasove nav
zočih.
In kako so delo mladih parlamentarcev 
komentirali prisotni odrasli:

Kaj menite o letošnjem otroškem parla
mentu? Ste zadovoljni z njihovimi predlogi? 
Poslanec Benjamin Henigman: Zdel se mi 
je podoben lanskemu, vendar sem zelo pre
senečen, kako mladostniki ali pa otroci 
zdravo razmišljate o temi, ki ni ravno takš
na, o kateri bi radi govorili v javnosti. Kar 
poslušal sem jih in zelo sem zadovoljen s 
predlogi, ki so zelo konkretni in dobri. 
Župan Jože Tanko: Moram reči, da se mi 
vse teme, ki jih obravnavate v parlamentu, 
zdijo zelo zanimive. Letošnja je še posebno 
življenjska. In pravzaprav kaže dileme, kijih

imajo mladostniki, pa tudi dileme, ki jih 
imajo starši. In res je, da primeren, odkrit 
razgovor verjetno lahko pripelje do mnogo 
boljšega poznavanja in kasneje tudi do 
mnogo večje varnosti in do načrtovanja živ
ljenjskega sopotnika - družine.

Vaši predlogi so zelo dobri, jih je zelo veliko 
in so zelo uporabni in smiselni. Te vaše pred
loge bo potrebno, kot ste že sami poudarili, 
izpeljati - uresničiti preko institucij.

Silvija Levstik in Tina Perhaj, 7.a 
Foto: Laura Fajfar, 7.a 

Novinarski krožek OŠ dr. F. Prešerna,
Ribnica

Krvodajalci nikamor!
Služba je služba.

Tudi če je morda kdo takšen, ki se, poleglega, daje 
daroval kri, veseli tudi prostega dneva, ki mu po 
zakonu pripada, to ne more biti povod za tako restrik
tivne ukrepe, kot si jih že leta privoščita Inles d.d.in 
Inles Sodražica. Delavci slednjega dobijo prost izhod 
za človekoljubne namene samo enkrat letno, 
zaposleni pn/ega pa si morajo vzeti dopust, če hočejo 
na krvodajalsko akcijo. Tudi zato je bil odziv nanjo 11. 
in 12. novembra slab. Ko se začne preračunljivost pri 
človeških življenjih, je to znamenje, da je nekaj v 
družbi umrlo. Ali pa manjka na obeh straneh trohica 
razumevanja. Eni bi lahko čas akcije prilagodili, drugi 
pa krvodajalce ne enačili s tistimi, ki radi koristijo 
bolniško.
Razlog za radikalen ukrep Inlesa je po mnenju direk
torja uprave Andreja Mateta naslednji:

Rešeto

“Slovenija je edina država, ki problematiko 
krvodajalstva rešuje na račun posameznih 
krvodajalcev in podjetij. Drugod po Evropi, 
kamor bi želeli spadati tudi po ostalih 
vprašanjih, ki naj bi bila urejena v delovno
pravni zakonodaji, krvodajalci prejmejo za 
kri plačilo, delodajalci pa v primeru odsot
nosti z dela nadomestilo.
INLES si v času visoke sezone ne more 
privoščiti dvodnevne odsotnosti z dela brez 
negativnih posledic. V primeru odobritve le
te, bi se tovarna na ključnih delovnih mestih 
ustavila, kar pomeni izpad prihodka 500.000 
DEM, kar je povprečna dvodnevna realizaci
ja. Ob spoznanju, da vsak dan manjka zaradi 
bolniške 14 % zaposlenih (90), kar gre tudi v

veliki večini v breme firme, bi odobritev 
dejansko pomenila zaustavitev dela v 
proizvodnji. V INLES d.d. smo v zadnjem 
obdobju bistveno izboljšali delovne pogoje, 
poskušali pa smo tudi z mnogimi prijemi 
zmanjšati bolniški stalež. V Ribnici nasploh 
je bolniški stalež izrazito nad povprečjem 
Slovenije, sami pa nimamo več praktično 
nobene možnosti, da bi ga zmanjšali. Strošek 
INLES d.d. zaradi bolniškega staleža je 
zanesljivo 1.000.000 DEM, saj je normalna 
bolniška v Evropi 3 - 4 %, v Sloveniji pa po 
mojih podatkih ni višja kot 7 %. Menim, da 
INLES d.d. na ta način plačuje neso
razmeren del glede na konkurenco in da so 
dodatne obremenitve nesprejemljive.”
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AKTUALNO

UPRAVNA ENOTA BO ŠE NAPREJ RAZDEUENA
Do sedaj slabo vzdrževana stavba na Gorenjski 
cesti, kjer uraduje del Upravne enote, se prenavl
ja od konca oktobra. Dobila bo novo ostrešje in 
podstrešje, kar bo občino kot lastnico objekta in 
državo kot njegovo najemnico stalo 20 mio SIT. 
Objekt naj bi bil tako zaščiten pred vremenskimi 
nevšečnostmi, vse ostale faze pa bodo izvajali 
postopoma, leto za letom, kolikor bo pač denar
ja.
Drugi del Upravne enote, ki še vedno deluje na 
isti lokaciji, kot je sedež ribniške občine, pa se v 
nove prostore, od koder naj bi se izselila glasbena

vUu to ,
Stavba, kjer si Ribničani že leta in leta lepšajo svoje pričeske pri frizerju T. Šulen- 
tiču, potrebuje tudi novo zunanjo preobleko. Je občinska last in tako kot "stavba 
Upravne enote", tudi le-ta kazi izgled Ribnice.

šola, ne bo preselil do novega leta. S tem bi 
Upravna enota Občini omogočila lažje delovanje, 
ker ji sedaj primanjkuje pisarniških prostorov, saj 
država zaseda celotno srednje nadstropje. A krog 
selitev se bo odprl šele, ko se bo šola namestila v 
stavbi na Kolodvorski ulici. Njeno slovesno 
odprtje je bilo prvotno načrtovano že ob 
občinskem prazniku, a se bo ta tako težko 
pričakovani in potrebni dogodek zgodil 6. decem
bra. Miklavž ga bo prinesel, je pripomnila rav
nateljica.

A. P.

Mestno jedro Ribnice in njegova podoba v prihodnje
Mesto Ribnica je eno od naselij z najstarejšo 
kontinuiteto poselitve v našem prostoru.
Staro mestno jedro seje izoblikovalo iz danih 
značilnosti obcestnega glavnega naselja 
Ribniške doline. Glavna tranzitna pot, cerkev 
in s potokom Bistrica ločeno grajsko območ
je so ustvarili pogoje za jedro naselja, ki ima 
značaj urbanističnega spomenika in je od 
leta 1998 razglašeno za kulturni in zgodovin
ski spomenik, ki odraža urbanistične 
kvalitete kraja in tudi kulturno zgodovinske 
vrednosti mesta.
Novejši čas je zabrisal mnoge kvalitete 
trga Ribnice, in z današnjim odnosom nas 
Ribničanov do svojega kraja pozabljamo, 
da smo stoletja in stoletja trdo delali, da bi 
ustvarili poseben prostor, v katerem bi 
lahko živeli tako, da bi bili vedno doma. 
Danes se premalo zavedamo, da živimo v 
enem najlepših delov, tam, kjer so naši

predniki ustvarili bivalno okolje, ki je bilo 
njihovo, ki so ga lahko vedno razpoznali 
in v katerem so bili vedno doma. 
Ohranimo te 
vrednote in iz 
njih ustvarimo 
še boljšo in 
bolj našo podo
bo Ribnice, v 
kateri živimo, 
in v katero nas 
sili današnji 
način življenja.
Vendar se mo
ramo zavedati, 
da je preteh
tana analiza 
izročila iz pre
teklosti, osnov
no izhodišče

za sodobno gospodarjenje, oblikovanje in 
načrtovanje, za dobro sozvočje med 
starim in novim.

Takšen je bil ribniški trg na začetku stoletja
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AKTUALNO
Z ministrom in župani o finančnem kritju "Po poteh dediščine"

MANJKA ŠE SEDEM MILIJONOV
Obiska ministra za malo gospodarstvo in turizem, Janka Razgorška, v 
Ribnici so si župani ožje projektne skupine Po poteh dediščine zelo 
želeli, saj so upali, da bodo konkretno izvedeli, koliko denarja si lahko 
obetajo od tega državnega resorja. Za letos oz. drugo fazo bodo nam

reč šele ob koncu leta dobili borih 500.000 tolarjev, čeprav so ga 
marca zaprosili za 7 mio SIT. Za prvo fazo niso dobili čisto nič, finan
cirala stajo izključno ministrstvo za kmetijstvo in Know How Pound.

"Osebno sem optimist glede projekta in skupaj s 14 občinami in sodelovanjem vlade bomo, 
mislim, projekt pripeljali do konca, da ne bo več potreboval subvencij občinskih proračunov 
in države ter da bo profitabilna dejavnost, ki bo dajala možnost preživetja lokalnemu pre
bivalstvu. Konkretno: pogovorili smo se o pomoči države v letu 2000. Te stvari se financira
jo preko javnih razpisov in pri nas bo projekt med prioritetnimi nalogami. Interes min
istrstva je, da se v lokalnih turističnih organizacijah poveže čim več občin, ki imajo stične 
točke turistične ponudbe." Janko Razgoršek Foto A P

Manj denarja od države lahko pomeni večjo 
proračunsko obremenitev za občine, a kaj 
več kot to, da naj leta 2000 ponovno kan
didirajo na razpisu za turistične programe 
in da sicer ministrstvo projekt podpira, jim 
4. novembra tudi minister ni povedal.
Vodje velikega skupnega projekta razvoja 
podeželja in turizma v 14 občinah se inten
zivno pogovarjajo z vsemi ministrstvi, kjer 
je kaj upanja za nadaljnjo finančno podporo 
druge faze. Njihov odgovor bo jasen šele po 
novem letu. Občine so zagotovile 5 mili
jonov, brošuro za predstavitev na turistični 
borzi v Berlinu ob zaključku projekta marca 
2000 bo v isti višini financiral sklad za 
regionalni razvoj, ministrstvo za kmetijstvo 
je razvoj projekta podprlo s 13 milijoni, da 
bo projekt zaživel pa rabi najmanj 30 mili
jonov, pravi župan Jože Tanko, ki vodi 
začasno upravljavsko združenje.
Župani sedmih občin, ki so vključeni v ožjo 
projektno skupino, so še pred prihodom 
ministra izmenjali tekoče informacije o 
poteku projekta in se pogovarjali o povezavi 
lokalnih turističnih organizacij ter 
ustanovitvi krovne institucije, ki bi ta pro
jekt predvsem tržila, ne samo vodila.

A.Pahulje

Ustvarjanje takih sozvočij zahteva vrhun
sko strokovnost urbanistov, konservator
jev, arhitektov in ostale stroke, v največji 
meri pa zahteva odlično sporazumevanje 
z lastniki, prebivalci Ribnice, kajti 
Ribnica brez ljudi, ki živijo v njej in vseh

tistih drobnarij, ki ji dajo dokončno vse
bino, je mesto brez duše. Vendar se na 
žalost vse prepogosto dogaja, da prebival
ci ravno s temi drobnarijami kot so na 
primer oznake trgovin, gostiln, različnih 
reklam in še bi lahko naštevali, s katerimi 

nam vsiljivo in 
neokusno 
ponujajo svoje 
izdelke, kvari
jo podobo lep
ega mesta Rib
nice.
Arhitekt Peter 
Fister je v eni 
izmed svojih 
knjig zapisal, 
da so zaradi 
splošnega poz
navanja osnov
nih pravil obli
kovanja nekoč 
lahko sodelo

vali pri oceni ali celo pri oblikovanju vsi 
ljudje. Danes pa jih bo treba k temu spet 
na novo priučiti.

V preteklosti je že bilo v različnih 
krogih ljudi veliko govora o uredi
tvi mestnega jedra in precej tudi 
že narejenega. Občina Ribnica 
sedaj želi to delo nadaljevati in 
se še v tem letu lotiti projekta 
celostne ureditve Ribnice, pri 
katerem ne bi sodelovali samo 
strokovnjaki, ampak tudi prebi
valci Ribnice. Zato naj bi vas to 
pisanje vodilo v razmislek, kakš
na naj bi bila podoba mesta, kot 
bi si jo želeli.

Alenka HenigmanNi vse zlato, kar se sveti. Foto AP
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j EU
Piše: mag. Franc But, državni sekretar za kmetijstvo in evropske zadeve in namestnik vodje ožje pogajalske

skupine za vstop Slovenije v EU

Prihodnost slovenskega razmišljanja v Evropski uniji

Ribničan, kaj boš storil za 
svojo občino, za svoj narod?

Pravzaprav je zelo težko opisati povprečnega prebivalca Evropske unije (v nadaljevanju EU), še težje 
pa ga je primerjati s prebivalcem Slovenije ali morda celo Ribnice. Pa ne samo zato, ker prebivalec 
EU lahko prihaja iz tako različnih držav, iz protestantskega in pregovorno skromnega, pa zato malce 
bogatejšega severa ali katoliškega juga, ki ga opredeljujejo drugačne vrednote, manj skromnosti in 
več veselja do življenja. Povprečnega prebivalca EU namreč ni. Opraviti imamo bodisi z glasnimi 
Italijani, prefinjenimi Francozi, veselimi Španci, skromnimi Švedi in Finci, nekoliko stisnjenimi Nemci, 
včasih težko razumljivimi Angleži in drugimi narodi, ki jih opredeljujejo neke znane lastnosti, (ki pa 
seveda niso vedno lastne vsem). Ne glede na razlike pa obstajajo nekatere značilnosti, ki so večjemu 
delu prebivalcev EU lastne in še več, same po sebi razumljive. In te lastnosti se pogosto pogrešajo pri 
Slovencih, Ribničanih ali nekaterih drugih narodih, ki so na prehodu iz nekdanjega komunističnega 
režima v bolj demokratično družbo.

Predvsem je to odnos do države. Kaj bo država 
storila za nas? je vprašanje, ki ga je najpogosteje 
slišati. Kako napačno razmišljanje! Kaj bomo mi 
storili za državo? je vprašanje, ki je samo po sebi 
umevno za ljudi, ki živijo v demokraciji. Kaj bomo 
mi storili za državo, da bo lahko tudi ona nekaj sto
rila za nas? Samo v tem primeru je mogoče nekaj 
pričakovati, nekaj dobiti, saj če ne daješ, tudi ni od 
kod vzeti. Tudi pri državi velja osnovna logika 
ekonomije, zaradi katere so vse države v zgodovi
ni sploh nastale. Seveda pri tem ni mogoče izvzeti 
odnosa družbe do bogatejših. Že v Bibliji je nave
dena prilika o talentih. Enemu je Gospodar dal 
več, drugemu manj. Vendar je od vsakega zahte
val ravno tisto, kar mu je dal. Ne več in ne manj. 
Tisti, ki Ima več talentov, se od njega tudi več 
zahteva. Toliko talentov, kot ti je bilo danih, moraš 
izkoristiti in toliko dati tudi državi in družbi. Ne več, 
ker to preprosto ni mogoče, in ne manj, ker v tem 
primeru nisi izpolnil svojega poslanstva, nisi izpol
nil pričakovanj in svoje dolžnosti. Več kot si prejel, 
več moraš dati, pa če govorimo o materialnih ali 
intelektualnih zmožnostih. In v sodobnih državah 
EU tisti, ki imajo več, dajejo več, da lahko država, 
ki je vedno bolj socialno občutljiva, prispeva več 
tistim, ki realno lahko v njeno malho dajejo manj. 
In vprašanje o tem, kaj bomo mi storili za državo, 
je osnovno vprašanje razvoja, gospodarske 
uspešnosti in perspektive demokratičnih družb, 
držav, in skupnosti. In tukaj se pogosto razlikuje

mo od EU. Država, kaj boš storila zame, država, 
kje si? Kaj bom pa jaz storil zate, kako ti bom jaz 
naprej služil po svojih talentih, je seveda manj 
pomembno. Takšno razmišljanje je morda za 
razvoj največje prekletstvo in ovira, ki jo nosimo s 
seboj vsi, ki smo kot družba bili zaznamovani tudi 
s komunizmom.
Ra še nekje je mogoče najti razliko, V našem 
odnosu do zakonov, do zapovedanega in pre
povedanega. Zakoni so zato, da se ne spoštujejo. 
Pa menda nisi tako neumen, da boš upošteval to 
in to pravilo, saj tega ja ne počne nihče! To je tisto 
drugo prekletstvo, ki je pogosto prvemu enako in 
se vleče kot negativna dota prejšnjega navidezno 
pravičnega sistema. In ker so zakoni praviloma 
zato, da se kršijo, se dogaja veliko takega, česar 
se ne bi smelo. Inšpektorji EU prihajajo v naše 
klavnice in druge obrate ter ugotavljajo, da so 
zakoni zato, da jih obesiš za klin in jih ne jemlješ 
resno. Posledice so jasne, Razgaljenje realnosti 
pred vso Evropo. Po cestah je toliko neverjetne 
objestnosti in drznosti, ki pogosto meji že na ner
azumnost. Posledice so znane. Veliko mrtvih, 
veliko več kot v povprečju v državah EU. Strezniti 
se moramo. Postati moramo bolj evropski. Zakoni 
so zato, da se spoštujejo, saj naj bi prispevali k 
celotni blaginji družbe.
A svoje bo storil čas. Stvari, ki so ostale z nami kot 
dediščina preteklosti, bodo počasi izginevale. Tudi 
mi bomo postali "bolj evropski” v pozitivnem, žal 
marsikje tudi v negativnem smislu.
Slovenec, kaj boš storil za svojo državo?
Ribničan, kaj boš storil za svojo občino, za svoj 
narod? Samo tako boš soustvarjal blaginjo in 
razvoj. Verjamem, da boš prispeval, verjamem, da 
nisi nič slabši od Evropejca in da bo napačno 
razmišljanje kot dediščina preteklosti izginilo 
samo po sebi. Morda pa so to le razmišljanja 
nekega idealista, ki verjame v prihodnost, 
prepričan, da so ljudje poklicani za dela razvoja, 
poklicani, da v celoti izkoristijo svoje talente. Saj 
so te talente prejeli, zanje nimajo nobenih zaslug, 
zato so dolžni izpolniti svoje poslanstvo.

PODJETNIKI NISO PORABILI 
VSEH INVESTICIJSKIH 

KREDITOV
Na razpis za investicijske kredite za 
pomoč gospodarsvu, ki ga je občina 
objavila aprila, je prispelo 7 vlog v višini 
30 mio SIT, 2 vlogi v višini ca 15 mio SIT 
pa sta še v obdelavi. Če bodo vloge vseh 
vlagateljev odobrene, bo tako porabljenih 
sredstev 45 mio SIT, medtem ko je bilo 
razpisanih v te namene kar 70 milijonov 
tolarjev.
V tej številki Rešeta objavljamo tudi 
razpisa za sofinanciranje sejmov in pod
jetniško izobraževanje ter svetovanje. Oba 
sta v višini 1 mio SIT.
Občina bo letos za razvoj gospodarstva 
namenila 19 mio SIT, kar je za milijon 
manj, kot je bilo začrtano v začetku leta.

Inles TRGOVINA 
REKLA "DA"

Večstransko preverjanje informacij je v 
današnjih časih postalo skrajna nuja, 
saj je le tako mogoče ugotoviti 
resničnost vesti, ki, bolj ko imajo nega
tiven prizvok, bolj viharno se širijo. 
Takoj ko so imeli Inlesovi delničarji 
skupščino, se je tako razširila vest, da 
so glasovali proti pripojitvi Trgovine, ki 
jo je uprava že razglašala kot ključno 
zadevo tega leta.
Direktor Andrej Mate je povedal ravno 
obratno verzijo, češ da je skupščina 
INLES Trgovine d.d. v celoti in soglas
no izglasovala pripojitev INLES 
Trgovine d.d. k INLES d.d. in da bo o 
istem sklepu skupščina INLES d.d. 
glasovala 2.decembra. Pričakujemo 
lahko potrditev, saj so bili z vsemi večji
mi lastniki opravljeni razgovori in nobe
den ni kakorkoli nasprotoval. Doka
pitalizacija s strani države je tudi že 
izvršena in je bila registrirana na pris
tojnem sodišču 21. oktobra.

AGORA d.o.o in OOZ Ribnica 
organizirata v Ribnici 

računalniške seminarje

RAČUNALNIK ZA DELO - TEMELJNI, 
36 ur (Windows, Word, Excel)

13. december - IS.december

KOMUNICIRANJE Z INTERNETOM 
ZO.december - 22. december
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DOGODKI MESECA

USODA OBRTNIKOV V EVROPSKI UNIJI20 let Območne obrtne zbornice
PRAZNOVANJE, 

RAZSTAVA IN BILTEN
OOZ Ribnica je samostojna strokovno-poslovna 
organizacija, združujoča fizične in pravne osebe, ki 
opravljajo pridobitno dejavnost na obrtni način, 
obrt' podoben način, domačo in umetno obrt, pros
tovoljne člane z območja občin Ribnica, Sodražica 
in Loški Potok.
Letos mineva 20 let odkar so se obrtniki orga
nizirali v Obrtno združenje in hkrati' kupili hišo, kjer 
so si uredili sedež oz. poslovne prostore. V 
počastitev 20-letnice je Zbornica poleti' organizirala 
rally oldtimerjev, njeni člani so sodelovali na šport
nih obrtniških igrah v Škofji Loki, udeležili so se 
Obrtnega sejma v Munchnu in Novi Gorici.

Praznovanje bo Zbornica zaključila s 
proslavo v soboto, 18.decembra, v dvo
rani Ideal centra, kjer bo zatem tudi tradi
cionalno prednovoletno srečanje vseh 
upokojenih in aktivnih obrtnikov.

Na proslavi bodo podeljena priznanja 
vsem zaslužnim za razvoj obrti, tako 
članom-obrtnikom kot tudi zunanjim 
sodelavcem.
Sodelovali bodo tudi mladi raziskovalci 
zgodovine z OŠ Dr.F. Prešerna, ki bodo 
predstavili raziskovalno nalogo z naslovom 
SUHA ROBA V RIBNIŠKI DOLINI, za 
katero so prejeli na tekmovanju zlato priz
nanje. Mladi bodo postavili tudi razstavo 
suhe robe in lončarstva, ki bo na ogled že 
tri dni pred proslavo v avli Ideal centra v 
Ribnici. Že sedaj vabimo občane, da se 
prepričajo o sposobnosti mladih.
Ob 20-letnici bo Zbornica izdala tudi 
priložnostni bilten, ki bo predstavil njeno 
20-letno delovanje.

Pavel Hočevar

RAČUNALNIK ZA DELO - 
NADALJEVALNI,

36 ur (Word, Excel, Internet)
3. januar - 8. januar

PRIJAVE sprejemamo vsak delovni dan 
med 7. in 15. uro.

Tel.: 13 66 900 ali 13 63 545 (int. 252)

Naloga Obrtne zbornice Slovenija in s tem 
tudi Območne obrtne zbornice Ribnica je 
priprava obrtništva na vključevanje v 
Evropsko unijo. V Sloveniji potekajo različne 
oblike informiranja, osveščanja in priprav za 
lažji vstop malega gospodarstva v evropski 
gospodarski prostor.
VITRA - Center za uravnotežen razvoj s 
sedežem v Cerknici je z sodelovanjem 
Območne obrtne zbornice Ribnica, 
Kmetijske zadruge Ribnica in občine 
Sodražica organizirala Evropski dan občine 
Sodražica s posvetom na temo: Trženje 
izdelkov domače in umetne obrti v EU. 
Posvet je bil 8.oktobra v OŠ Ivana Prijatelja 
v Sodražici. Udeležilo se ga je okrog 50 
izdelovalcev suhe robe in lončarstva, pred
vsem iz občin Sodražica, Loški Potok in 
Ribnica.
Direktor Vitre, Bojan Žnidaršič, je v uvodu 
pojasnil namen posveta in zelo razločno 
opredelil pojem Evropska unija. Za njim so 
posamezne vidike na temo podali arhitekt 
Janez Suhadolc, župan občine Sodražica 
Andrej Pogorelec, vodja oddelka suhe robe 
na KZ Ribnica France Klun, sekretar OOZ 
Ribnica Pavel Hočevar in direktorica GIZ 
Podjetnost, Marta Turk.
Vsebino posveta bi skupaj z živahno razpra
vo vseh prisotnih lahko strnili v nekaj 
bistvenih ugotovitev.
Za uspešen prodor v razviti evropski gospo
darski prostorje nujno ta prostor spoznati z 
vidika njegovih značilnosti, načina poslo
vanja, zahtevane kvalitete... Mnogo suhe 
robe se že danes izvozi v posamezne dele 
EU, zato je možno na dosedanjih izkušnjah 
ugotoviti, kaj še manjka, ali moramo še dvi
gniti kvaliteto, ali znamo dovolj dobro pro
dajati, ali smo izdelovalci v poslovnih kon
taktih s tujci dovolj enotni, ali smo dovolj 
storili na področju promocije naših 
izdelkov.
Nesporna ugotovitev vseh prisotnih je, da 
so izdelovalci na področju cen za enake 
izdelke neenotni in tudi splošna gospodars
ka situacija v državi. Tu so v prvi vrsti mišl
jeni visoki proizvodni stroški, saj je les, kot 
glavno surovino, težko dobiti, posebej 
kvalitetno, ki pa je predraga nasproti 
cenam, kijih za svoje izdelke dosegajo izde
lovalci.
Dodatni problem, ki zmanjšuje konku
renčnost na evropskem trgu, je podporno 
okolje, v katerem delujejo izdelovalci 
domače in umetne obrti. Gre za status izde
lovalcev, saj je administracija, postopek za 
pridobitev delovnega dovoljenja in vodenje 
evidenc preobsežno in predstavlja dodatni 
strošek in izgubo časa.

Zaključek posveta je bil izražen v sklepu, da 
so tovrstna srečanja dobrodošla in potreb
na, ker si bomo s predstavitvijo problemov 
in pridobivanjem informacij hitreje trasirali 
pot v Evropo.

Vodstvo Območne obrtne zbornice Ribnica 
seje v mesecu oktobru udeležilo tudi 4.por- 
toroških dnevov obrti. Tema dvodnevnega 
srečanja , ki sta ga organizirala Društvo 
ekonomistov Slovenije in Obrtna zbornica 
Slovenije, je imela delovni naslov: Vstop 
obrti v EU. Vidike vstopa malega gospo
darstva v EU so podali minister za malo 
gospodarstvo Janko Razgoršek, minister za 
ekonomske odnose in razvoj dr. Marjan 
Senjur, minister za evropske zadeve Igor 
Bavčar, ministrica za gospodarske dejavnos
ti dr. Tea Petrin in direktor DURS Stojan 
Gril. Poleg omenjenih razpravljavcev so pod 
vodenjem bivšega gospodarskega ministra 
dr. Maksa Tajnikar o malem gospodarstvu 
spregovorili predstavniki OZS in OOZ. 
Osnovna ugotovitev dvodnevnega posveto
vanja je ta, da Evropska unija v svojih smer
nicah in tudi dejansko zelo podpira seg
ment malega gospodarstva, ker je to po nji
hovem prepričanju zelo prilagodljiv, inova
tiven in nujen partner velikemu gospo
darstvu. Glede bojazni o uspešnosti vključe
vanja v EU je bilo poudarjeno, da mora 
država Slovenija malemu gospodarstvu 
priznati vlogo, kot jo ima v EU. V povezavi 
s tem je treba postoriti še marsikaj na 
področju statusne ureditve in nameniti 
večja sredstva za čim hitrejšo priključitev 
tako na tehnološkem kot marketinškem 
področju. Ob referatu direktorice repub
liškega sklada za razvoj malega gospodarst
va Lojzke Podvršnik so razpravljavci ugo
tavljali, da še tista sredstva, ki jih država 
namenja malemu gospodarstvu preko 
skladov in drugih institucionalnih oblik, ne 
dosegajo dovolj velikih učinkov, saj se pre
več sredstev porabi samo za to, da se jih 
razdeli. Zanimiva ugotovitev je tudi področ
je razpisov, saj mora mali ali srednji podjet
nik za to, da se javi na razpis, pripraviti zelo 
obsežen elaborat, ki ogromno stane in 
zahteva veliko časa. Ponavadi ima tak pod
jetnik zelo malo možnosti, da na razpisih 
uspe, zato je nujno pripraviti sprejemljivejše 
pogoje, da se pridobi delo preko razpisa.
V nadaljevanju je bilo odprtih še mnogo 
tem in podanih veliko predlogov malega 
gospodarstva o vstopu v EU. Vsi ministri so 
obljubili, da se bodo še dodatno zavzeli in 
pomagali malemu gospodarstvu.

Pavel Hočevar
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OB MIKUŽEVEM LETU

MIKUŽEVO LETO JE DEL RIBNIŠKE 
KULTURNE TRADICIJE

V zadnji številki glasila »Rešeto« je bilo mnogo »negodovanja« glede 
obeležitve »Mikuževega leta«.
Ribničani smo v preteklosti imeli mnogo pomembnih osebnosti, ki so 
zapisane v slovensko zgodovino, in obeležitev njihovega spomina je 
naša naloga.

Odbor, ki je posamezna leta kulture poimenoval po teh pomemb
nih oziroma znamenitih osebnostih - Ribničanih ali osebah, ki so 
Ribnici zapustili neizbrisen pečat, je v sodelovanju z oddelkom za 
zgodovino Filozofske fakultete v Ljubljani v letošnje leto uvrstil 
osebnost dr. Metoda Mikuža ob njegovi 90-letnici rojstva.
Skupni odbor je predstavil program, ki obsega odkritje spominske 
plošče na njegovi hiši na Žukovem, izdajo spominskega zbornika v 
sodelovanju z oddelkom za zgodovino FF in postavitev doprsnega 
kipa v parku kulturnikov v ribniškem Gradu.
Spominska plošča je bila ob prisotnosti Mikuževih sorodnikov in 
sodelavcev - zgodovinarjev, slovesno odkrita. Spominski zbornik 
bo obelodanil osrednji del, kjer bodo predstavljeni prispevki nje
govih sodelavcev, ki preučujejo sodobno občo in narodno zgodovi
no 20. stoletja. Drugi del - lokalna zgodovina, prinaša prispevke s 
področja lokalne - ribniške zgodovine.
Z nekaj prispevki pa bo osvetljena osebnost dr. Metoda Mikuža na 
Filozofski fakulteti in članek, ki je tesno povezan z Ribniško 
dolino.
Kot zgodovinar in arhivist sem bil prijetno presenečen nad 
odzivom mladih zgodovinark in zgodovinarjev, ki so se po svojih 
močeh lotili določenih tem, kar bo, predvidevam, pomembna 
dograditev mozaika zgodovine Ribnice.
Dr. Mikuž je bil prvi, ki je po koncu 2. svetovne vojne v tedanji 
Jugoslaviji začel s predavanji sodobne obče in narodne zgodovine 
in oral ledino na arhivskih virih.
Dr. Mikuž je težišče usmeril v znanstvenoraziskovalno delo, do 
dela DPO pa je bil vedno kritičen. Nikoli se ni ukvarjal s politiko. 
Tistim, ki zgodovino bolj ali manj poznate, bi priporočal, da si pre
berete katero od njegovih knjig ali člankov, vsekakor pa zbornik, ki 
je v tisku in bo predstavljen (predvidoma na njegov rojstni dan, 22. 
decembra) tudi v Ribnici. Pri tem velja omeniti znani rek: »Znati 
ne pomeni, vedeti vse, in nasprotno, vedeti, ne pomeni znati vse«. 
Zbornik bo prispeval k osvetlitvi naše zgodovine in Mikuževega 
dela ter pokazal, kako ustvarjalnost temelji za nadaljnje delo.

mag. Brane Kozina

K ODMEVOM OB PRAZNOVANJU 
MIKUŽEVEGA LETA

Človek je svobodno bitje. Odloča se po svoji vesti in prepričanju. Stori 
tisto, za kar meni, da je v določenem trenutku najbolje.
Človek je tudi precej egoistično bitje. Vse, kar stori, stori v prvi vrsti 
zase in za svoje bližnje. Drugi ga začnejo slaviti, hvaliti ali grajati 
takrat, ko se posledice njegovih dejanj odražajo na drugih. Vsekakor 
pa je nesporno, da človek, ne glede na to, da vsako njegovo dejanje, 
če je pozitivno, ostali sprejemajo z občutkom izjemne požrtvovalnosti 
za skupnost, bo najprej vedno delal zase, za svoje dobro.
Ocenjevanje človeka je možno le skozi obdobje, ki ga je živel. Za 
vsako kritiko kakega človeka seje najprej potrebno vživeti v okolje in 
čas, v katerem je ustvarjal. Objektivna sodba je izredno težka že zara
di tega, ker je vsak človek subjekt, njegova dejanja so subjektivna, 
kot takšna pa vedno relativna. Odvisno, kdo sodi, včasih kdaj sodi. 
Slabo je, če sodi z določenimi interesi, najslabše pa je, da sodi 
površno, enostavno, s prirejenimi miselnimi vzorci in povezavami, 
oziroma da prestopi meje tolerance, in namesto da bi človeka 
poskušal soditi skozi obdobje, le-tega sodi po dejanjih, ki sojih storili 
posamezniki v tem obdobju.

Vedno in povsod pa je slabo, če so kritiki preračunljivi in jih v nji
hovih kritikah pretirano ne zanima resnica, samo dejstvo, človek, 
pač pa jih h kritiki pritegne lastna (osebna) (dnevna) potreba po 
promociji ali morda celo nuja po nadaljnjem obstoju. Slabo je 
tudi, če kritiki v svojih kritikah niso iskreni, če so polovičarski, 
ker poskušajo ohraniti volka sitega in kozo celo. Sodba, ali če 
hočete kritika, pa mora biti popolna. Nekdo, ki razsoja, mora 
vedeti, zakaj sodi, o čem sodi, mora se opirati na dejstva, mora 
imeti pred seboj tudi jasen pregled nad dogajanjem, skratka, 
mora vedeti, kaj hoče. Če kritizira "očeta" za neka dejanja, ki jih 
je ta nekoč storil, naj pusti "sina" pri miru, saj njega se to ne tiče, 
pa četudi ga sodnik v isti sapi hvali, vendar za nekaj popolnoma 
drugega, kar z "očetom" nima popolnoma nič. Če se kritik boji 
zameriti "sinu", pa naj ne kritizira "očeta". V vsakem primeru se 
mora odločiti, kaj bi rad. Mora imeti pogum, da se s svojim last
nim mnenjem jasno odloči in postavi na neko stran, sicer naj bo 
tiho.
Hudo pa je tudi, če kritiki v svojih kritikah niso kritični najprej 
do sebe in do svojih zmožnosti, ampak jih poskušajo napraviti za 
absolutno veljavne in povsod pravilne.
Težko je tudi s kritikom, ki poučuje, prepričuje ali celo ščuva pub- 
likum proti drugim, pa čeprav so ti drugi v nasprotju z njim v 
konkretnih primerih bolje poučeni, izšolani ali pa veljajo celo za 
najvidnejše strokovnjake na svojih področjih. Za takšne sem 
nekje slišal nekoliko ironičen izraz: invalidno vsevedni.
Njihove trditve, pa čeprav so izrazito posplošene in površne, jim 
služijo kot sredstvo, s katerim so pripravljeni kljubovati celemu 
svetu, imajo jih za edine možne in neovrgljive.
K temu prispevku in razmišljanju o teh stvareh sem prišel ob pre
biranju člankov o dr. Metodu Mikužu v prejšnji številki Rešeta. 
Občutek sem dobil, da se nekateri nikakor ne morejo sprijazniti 
s tem, da odprta, civilizirana in strpna družba nikakor ne prenese 
zgoraj opisanega podajanja zadev.
Močno me moti in skrbi očitna sumničavost in nezaupanje do 
vsega, kar ni nastalo v njihovih predstavah in svetu. Na vsakem 
koraku pristajajo na "teorijo zarote", od vseh ogroženi in zato 
hudo napadalni. Ničemur ne verjamejo in v svoji destruktivni 
podobi sveta poskušajo zrelativizirati in porušiti vse, kar jim ni

10 Rešeto



... RAZMIŠLJANJA
všeč, in postaviti nekaj novega.
Ker ne verjamejo več zgodovinarjem, poskušajo sedaj 
sami študirati in naštudirati zgodovino. To sicer ni nič 
narobe, sprašujem se le, iz čigavih knjig se bodo 
izobraževali in kdo jim zagotavlja, da te ne bodo pred
stavljale poneumljanja. Vidijo resnico, ki jo hočejo videti, 
pred ostalim si zatiskajo oči. Od tu pa do sežiganja knjig 
pa je le še korak.
Spreleti me srh, saj se dobro zavedam, da se je vsaka rev
olucija začela prav s tovrstnim sežiganjem. Od kod takšno 
sovraštvo in nezaupanje ?!
50-letni režim ne more biti izključni vzrok vsega hudega. 
Ja, daleč smo od sprave. Tiste prave, notranje sprave. 
Daleč bomo vse dotlej, dokler jo bomo pojmovali tako, da 
je potrebno porušiti vse, kar je starega, in v svet poslati 
novo, našo resnico.
Ne, gospodje. Motite se. To ni sprava, to je nova diktatu
ra, le da tokrat po vaši meri.
Izkrivljanje dejstev, posploševanje in močno obremen
jenost predstavlja zaključek, da se je vse, kar je hudega, 
zgodilo v zadnjih 50 letih. Resnično je bilo veliko hudega, 
toda veliko je bilo tudi dobrega. Kar je bilo hudega, je 
potrebno obžalovati in poskušati popraviti. Sicer ne na 
način, da se bodo krivice popravljale z novimi krivicami, 
pa vendarle obstaja način. Kar pa je bilo dobrega, se ni 
potrebno sramovati, ampak se še naprej za to boriti.
Mar resnično mislite, da bi se nas Karantanci sramovali le 
zaradi teh zadnjih 50 let? Zagotovo ne. Mogoče bi nam 
obrnili hrbet že v 16. stoletju, ko se je v času protirefor
macije množično požigalo slovenske knjige in preganjalo 
naše pokončne in pogumne prednike, ki so "lube Slovence 
brati inu pisati učili", če se spomnimo samo tega obdobja. 
Zgodovina kakega naroda zagotovo ni samo 50 let, kot 
tudi ni črno-bela.
Sprava pomeni predvsem poglobljeno in objektivno 
razmišljanje o preteklosti, glede katere se želimo spraviti. 
Pomeni oproščanje, predvsem pa pogled v prihodnost. 
Pomeni hkrati tudi odkrito obžalovanje, kar se je slabega 
zgodilo, na katerikoli strani.
Zlasti pa pomeni odgovornost slehernega posameznika, 
da bo presojal človeka po NJEGOVIH dejanjih in ne po 
dejanjih drugih. Le tako je možno oblikovati pravično 
sodbo.
Veliko jih je padlo v drugi svetovni vojni in veliko izmed 
njih je bilo poštenih rodoljubov, na obeh straneh. Veliko 
se jih je znašlo na nasprotnih si straneh, ne da bi se prav 
zavedali zakaj. Veliko jih je bilo žrtev lažne propagande in 
vsem tem smo dolžni izkazati spoštovanje.
Še kako potrebno pa je spoštovati tiste, ki so imeli 
možnost razmišljati s svojo glavo, se odločiti po svoji vesti 
in se, čeprav za ceno lastnega življenja, odločiti prav.

RS. V tem prispevku se namenoma nisem spuščal v 
pomen za sleherno slovensko občino, da se v določenem 
trenutku, ob določeni priložnosti v njej zbere preko 20 
najvidnejših zgodovinarjev, kar že samo po sebi govori o 
pomenu nekega človeka in njegovega dela. Resnično 
dvomim, da bodo največji kritiki kdaj doživeli to čast.

Miha Klun, Ribnica

BRAItEM V PREMISLEK:

SPOMENIK METODU MIKUŽU 
V RIBNICI

V koledarju Mohorjeve družbe 1999 
je dr. Vinko Novak napisal prispevek 
: Spomini na Slodnjaka ob 100 let
nici rojstva. V njem je med drugim 
omenil tudi Metoda Mikuža, kako je 
sekundiral Borisu Ziherlu 1959 pri 
predčasni in nasilni upokojitvi dr. 
Antona Slodnjaka; Metod Mikuž je 
bil takrat namreč dakan Filozofske 
fakultete. Novak je napisal med 
drugim tudi naslednje:

"Prvi dramatičen dogodek v 
Slodnjakovem in našem življenju 
je bila njegova nasilna, predčasna 
upokojitev spomladi 1959, ko mu 
je še manjkalo nakaj mesecev do 
60. leta. Zunanji vzrok za to 
dejanje naj bi bil izid Slodnjakove 
nemške Zgodovine slovenskega 
slovstva v Berlinu. Naprosil ga je 
zanjo tamkajšnji vodilni slavist 
Maxasmer, avtor velikega rusko- 
nemškega slovarja. V resnici pa so 
nameravali Slodnjaka odstraniti s 
fakultete, ker se ni vdal politične
mu frazerstvu, izrekel bolj zaseb
no v družbi kako kritično besedo 
o razmerah in dogodkih in imel 
velik vpliv na mladino...
Naročili so dvema neslavistoma, 
da sta knjigo napadla kot 
neprimerno v dnevniku in komisi
ja treh, v kateri je bil glavni seve 
Boris Ziherl, je v dekanovi sobi 
prepričevala Slodnjaka, naj 
zaprosi za pokoj.
Kot vselej je Ziherlu vneto se
kundiral tedanji dekan M. Mikuž, 
ki je pred Slodnjaka kar molel že 
napisano izjavo, da se želi upoko
jiti. Seve Slodnjak bi ne bil, 
kakršen je bil, da bi se vdal trem 
takim "strokovnjakom"... Ziherl 
(faliran študent prava in publicist) 
se je okrog leta 1950 sam pred
ložil in imenoval - kot minister - 
kar za rednega profesorja Filo
zofske fakultete.”

Mikuževo sodelovanje v knjigi 
Svetovna zgodovina, ki je izšla 
leta 1981 pri CZ v Ljubljani, kaže 
na njegovo "znanstvenost". O 
katynski aferi na Poljskem piše 
namreč naslednje: "V tem so

Nemci pripravili uspešno poli
tično akcijo. Šlo je za t.i. "katyn- 
sko afero". Nemci so objavili, da 
so marca 1943 na dveh krajih, 
tako tudi v Katynskem gozdu pri 
Smoiensku izkopali množična 
grobišča pobitih poljskih oficirjev 
in podoficirjev; pokola so obtožili 
Sovjete. Poljska vlada je 
poročilom povsem verjela ... 
Sprašujem se, kako je lahko 
zgodovinar leta 1981, ko je vsa 
demokratična Evropa že od leta 
1945 vedela, da so poboje v 
Katynskem gozdu izvršili sovjet
ski boljševiki, pripisoval to 
Nemcem. In to je bilo objavljeno 
leta 1981.

Ko človek prebira njegov prispe
vek v knjigi "Zgodovina Sloven
cev", ki je izšla leta 1979 pri CZ v 
Ljubljani, v poglavjih od strani 
734 do 884, dobi občutek, daje to 
pisal režimski zgodovinar. Njego
va ugotovitev, da je oblast ob raz
padu Jugoslavije ležala takorekoč 
na tleh in da ni bilo nikogar, ki bi 
jo pobral, je neresnica; vsa oblast 
je namreč normalno obstajala in 
funkcionirala kot tudi vse usta
nove. Ta njegova ugotovitev ni 
torej nič drugega kot opravičevan
je zločinskih dejanj komunističnih 
revolucionarjev, ki niso priznali 
nikakršnih zakonov in so brez njih 
sodili in morili nedolžne ljudi ter 
izvajali druga hudodelstva.

Leta 1979 se je tudi že uradno 
vedelo o slovenskem povojnem 
holokavstu. Zato se sprašujem, 
kako je lahko tako vpliven zgodo
vinar zaobšel te strahovite dogod
ke in ni s svojimi sodelavci vsaj 
začel raziskovati ta zla dejanja.
Po mojem mnenju postavitev 
spomenika M. Mikužu na javnem 
mestu ne bi bila primerna.

Metod Jaklič, Andol
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V MODRI (PRE) OBLEKI ...

V MODRO STAVBO CEZ MESEC 
DNI

Selitev bi sicer morala biti že pred letom dni, a 
izvajalska dela so se zavlekla, dokler nismo 
konec oktobra ugledali prenovljeno stavbo 
bivšega Zdravstvenega doma poleg Občine. 
Svetlo modro, opazno, in kolikor je bilo slišati 
godrnjanje domačinov, preveč vpadljivo. 
Komandir Mirko Ješelnik pravi, da bo 
preselitev v prenovljene prostore bodoče 
policijske postaje predvidoma ob koncu 
letošnjega leta. Lastnik objekta je po nje
govih besedah že zaključil z adaptacijski
mi deli samega objekta, ki jih je tudi sam 
financiral. Ministrstvo za notranje zadeve 
je dolžno poskrbeti za nabavo notranje 
opreme in ureditev okolice in tudi to se 
pospešeno izvaja, je dejal Ješelnik. Pri 
obnovi so upoštevani tudi varnostni kri
teriji varovanja objekta (tehnično 
varovanje, zapornica itd.). S preselitvijo v 
obnovljene prostore bo preko 40 
zaposlenih delavcev na PP pridobilo

neprimerno boljše pogoje za delo in 
komandir meni, da bo objekt pozitivna 
pridobitev tudi za stranke oziroma 
občane, ki bodo potrebovali njihove

usluge. Objekt bo v celoti namenjen 
potrebam policijske postaje, policisti pa 
imajo z lastnikom sklenjeno dolgoročno 
pogodbo.

RIBNIČANI IMAMO NAJBOUŠEGA POLICISTA V SLOVENIJI!
Košir dobil 34 glasov občanov,

Pahulje pa 4

Ha, kaj pa zdaj? Pa toliko negodovanja glede ribniških policistov j e slišati med občani; priča 
smo tolikim razburjenjem, verbalnim grožnjam in celo pretepom. Posamezniki so se celo 
postavili v bran občana, kijev intervenciji hudo poškodoval policista, in zbirajo denar za 
plačilo kazni. Kakor nanese, tudi po 5.000 SIT. Taka sohdarnost je danes prava redkost.
Ali so ugovori domačinov neupravičeni ah pa je obrazložitev "veliko število glasov 
občanov" le sladkobesedna potegavščina, ki so si jo za večjo verodostojnost privoščiti 
voditelji akcije.
Morda pa se je v nekaterih občanih prebudil kes za toliko ostrih besed, želijo poudariti 
smisel za pravičnost in ločiti zrno od plevela, morda razelektriti vzdušje, zakaj največ 
glasov so podeliti Juretu Koširju, kije tudi zmagal, med najboljše pa so prav tako umestili 
Tomaža Pahuljeta.
A naš dvom je bil premočen in glasove občanov smo preveriti pri Mariji Mikulan z 
Ministrstva za notranje zadeve. 31 jih je glasovalo za Koširja in 4 za Pahuljeta, nam j e takoj 
posredovala podatke in pojasnila, daje bila pravzaprav odločujoča strokovna komisija.
Ona je izbrala najboljše, šele potem pa so se na tehtnico postaviti glasovi občanov. Več kot 
jih je policist dobil, bližje je bil zmagovalnemu vrhu. Res pa je, da jih je, v primerjavi z ostal
imi policisti, Košir vsekakor dobil izredno veliko, je dejala Mikulanova.

Kdo je sploh koga 
predlagal, nas je zani
malo, in kako je izbor 
sploh potekal?
Komandir: V leto
šnjem letuje po celi 
Sloveniji potekala 
akcija za izbor naj
boljšega policista. 
Namen akcije je 
bil vzpodbuditi po
liciste za dobro 
delo, prav tako tu
di ustvariti čim 
večjo prepoznav

nost policijskega dela in zagotoviti dobre 
partnerske odnose med policisti in državl
jani. V ta namen je bila v vsaki enoti 
ustanovljena tričlanska komisija, ki je 
spremljala in ocenjevala delo policistov, v 
drugem delu pa je bila v ocenjevanje vključe
na javnost. Glasovali so preko glasovnic. 
Ocenjevanje policistov in kriminalistov je 
potekalo v dveh kategorijah, in sicer preven
tivno delo (vodje policijskih okolišev) ter 
klasično policijsko delo (vsi ostali policisti). 
Tako je vsaka policijska postaja za vsako kat
egorijo izbrala po tri policiste, ki so po 
strokovnem ocenjevanju zbrali največje 
število točk, in ti so se uvrstili v nadaljnje 
tekmovanje na nivoju Policijske uprave 
Ljubljana. Tu so k točkam strokovnega ocen
jevanja prišteli glasove javnosti in tako dobili 
zmagovalce v okviru policijske uprave.
V I. kategoriji - preventivno delo - je policist 
Jure KOŠIR zbral daleč največje število 
točk, zasedel I. mesto in se tako uvrstil na 
nadaljnje tekomovanje na nivoju Ministrstva 
za notranje zadeve.
V kategoriji klasičnega policijskega dela pa 
je policist Tomaž PAHULJE zasedel tretje 
mesto. Na nivoju Ministrstva za notranje 
zadeve so v izboru najboljšega policista 
sodelovali policisti iz vseh policijskih uprav 
v obeh kategorijah, ki so v okviru uprav 
dosegli prvo mesto.
Pri seštevanju točk je Jure Košir zbral 
naj večje število točk v kategoriji preven
tivnega dela, tako dosegel prvo mesto in si 
pridobil laskav naslov najboljšega policista v 
kategoriji preventivcev.

12 Rešeto



RIBNIČAN S 3,49 g/kg 
ALKOHOLA V KRVI

Koje naš občan napihal tako 
visoko stopnjo alkohola v krvi in 
pred tem povzročil še prometno 
nezgodo, je bil to seveda neposre
den povod za vprašanje, kdo neki 
vse se morda ravno tako neodgo
vorno vozi po naših cestah. Odkrili 
smo, da niso vsi takšni rekorderji 
kot navedeni, imen pa nam polici
ja ni posredovala. Komandir pravi, 
da je sicer vse zabeleženo v raču
nalniku, a da bi zbiranje podatkov 
vzelo preveč časa.
Kljub temu Mirko Ješelnik področ
je prometne varnosti ocenjuje kot 
relativno dobro, saj za razliko od 
lanskih dveh smrtnih žrtev leto 
1999 k sreči še ni prineslo 
nobene prometne nesreče s smrt
nim izidom.

Komandir: "Je pa v porastu 
skupno število prometnih nes
reč, in sicer smo jih v devetih 
mesecih obravnavali 118 (lani 
87), kar predstavlja 36% poras
ta. V prometnih nesrečah je bilo 
5 udeležencev hudo telesno 
poškodovanih in 13 lahko. Kot 
vzroki so še vedno na prvih 
mestih hitrost, prednost, smer, 
stran vožnje itd. Ne gre pa zane
mariti tudi še vedno prepogosto 
alkoholiziranih udeležencev v 
cestnem prometu.
Tako smo od l.januarja do 31. 
oktobra letos na območju PP 
Ribnica obravnavali 211 voz
nikov, ki so vozili pod vplivom 
alkohola. Povprečna stopnja 
alkoholiziranosti pri vseh voz
nikih je znašala 1.39 g/kg alko
hola.
Od tega je bila pri 68 voznikih 
ugotovljena stopnja alko
holiziranosti nad 1.5 g/kg alko
hola v organizmu, povprečna 
stopnja teh voznikov pa je 2.13 
g/kg alkohola. V tem obdobju 
smo imeli v postopku 5 
voznikov, ki so imeli v organiz
mu nad 3.00 g/kg alkohola, 
»rekorder« pa ga je imel v orga
nizmu 3.49 g/kg.
Poleg tega števila voznikov smo 
imeli v postopku še 60 voz
nikov, ki so zavrnili preizkus 
alkoholiziranosti po izdihanem 
zraku in strokovni pregled.

V prometnih nesrečah je bilo 
udeleženih 7 vinjenih voznikov, 
povprečna stopnja alkoholizira
nosti je bila 1.26 g/kg, en voznik 
pa je preizkus odklonil.
Tudi v bodoče bomo tej prob
lematiki namenili vso pozor
nost in bomo poostrili nadzor s 
poudarkom na ugotavljanju psi
hofizičnega stanja voznikov. “

VANDALIZEM,
OBJESTNOST,

KRIMINAL

Ve se, katere so v občini sporne 
točke, ki potrebujejo vsaj malo 
bolj reden policijski nadzor, in ve 
se, kdaj se kakšni prekrški naj
pogosteje dogajajo. Med 
vikendom zvečer ali ponoči. Je 
učinkovit nadzor torej možen, smo 
povprašali komandirja PP, ki je 
navedel tudi letošnje podatke o 
kriminalu na naših tleh.

Mirko Ješelnik: "Pri spremljan
ju varnostne problematike ugo
tavljamo, da se je na področju 
kriminalitete v obdobju devetih 
mesecev povečalo število kaz
nivih dejanj (KD) za okrog 
20%.

V tem obdobju smo skupno 
obravnavali 224 KD, od katerih 
prevladujejo tatvine (72), velike 
tatvine (39), poškodovanja tuje 
stvari (20), ostala kazniva de
janja pa so v manjšini.
Od skupnega števila kaznivih 
dejanj nam je uspelo raziskati 
152 KD, 71 KD pa je ostalo 
neraziskanih. Največ kaznivih 
dejanj je bilo storjenih v sami 
Ribnici in Lepovčah, v ostalih 
krajih pa manj. Da bi prepreče
vali in odkrivali kazniva dejanja, 
policisti vsakodnevno nadzoru
jejo kraje, ki izstopajo glede 
varnosti, in izvajajo v mejah 
zakonskih pooblastil tako pre
ventivne kakor tudi represivne 
ukrepe."

Informacije zbrala 
A. P.

VSE KAR JE PRAV 
Država - Mačeha do ubogih, mamica do bogatih

Če je daleč od oči, je daleč od srca, a če ni, boli. V tem malem mestu, v teh 
miniaturnih vasicah vse vidimo in vse slišimo, zato naj davčni urad in urad za brez
poselne nehata mahati s predpisi, ki da jim vežejo roke. Oboji vedo in priznajo, 
kako vrsta občanov navaja lažne podatke o premoženju, pa se eni izgovarjajo na 
tajnost osebnih podatkov, drugi pa na to, da je nadzor pač delo inšpekcijskih 
služb, oboji pa na nepristojnost.
Vsi se zgražamo, vsi vemo, vsi priznajo, vsi pa si perejo roke kot Poncij Pilat in se 
norčujejo iz zdrave pameti.
Saj bi človek odpustil tistim, ki državo izigravajo, ker jim še dostojnega življenja ne 
zna zagotoviti. A mora vzkipeti, ko res pomoči potrebnim še tistih nekaj mizernih 
drobtinic odžirajo oni, ki bodejo v oči zaradi kopičenja statusnih simbolov. Imajo 
luksuzne avtomobile, hiše, po kakršnih se marsikomu le kolca, preskrbljeni so do 
glave in čez, a po dokazilih, ki jih, kdo ve kako, uspejo dobiti na davčnem uradu, 
so le socialni reveži - tik pred tem, da shirajo. Tako se na občinskih mizah znajde
jo vloge za pomoč obojih. Pa mora tako mama občina vsem svojim mladičem dati 
enako, ker bogatini zaradi nadzornih postopkov davčnega urada, ki ne ugledajo 
belega dne, ne ostanejo na situ in si na vrat ne nakopljejo davčne inšpekcije.
Ne metati peska v oči!

Grdi policijski raček

Nekaj modrega bi bilo treba reči ob tem, koliko zgražanja je celo med laiki 
povzročila nebesno modra policija. Morda pa nimajo izoblikovanega posluha za 
moderno, saj je prenovljena stavba bivšega Zdravstvenega doma, ki jo bo kon
cem leta vzela v roke policija, lahko že simbol novega tisočletja? Kaj bi s tradicijo 
v tretjem tisočletju! Ribnica bo pravi pirh, eni bodo "farbali" v roza, drugi v rdeče, 
tretji v oranžno, saj, če je dovoljeno enemu, potem velja za vse.
Bolj verjetno je, da se je v Ribničanih ob tako vpadljivem primeru le prebudil glas, 
ki kliče po estetskem in vsaj očem ljubem okolju.
"Joj, Arhovo z Zavoda za varstvo naravne in kulturne dediščine bo kap," so se 
naslajali vsi tisti, ki na svoje hiše niso mogli dati te fasade in onega okna in tistih 
vrat in one table. "Se ne vklaplja v okolje pa pika," je bila direktiva z državnega 
vrha, in taki ukazi so najemnike ali lastnike spravljali v sveto jezo, saj so morali 
državi in zavodu všečno ter drago obliko plačati sami. Potem pa se zgodi ta 
kričeči primer. Celo mestno jedro je namreč kulturni spomenik, vključno z 
Gorenjo vasjo, modra stavba pa je toliko bolj problematična zato, ker je vpeta 
ravno med dve arhitekturno pomembni stavbi: Občino in objekt, kjer je sedaj 
Upravna enota, in za katero je načrtovana konservatorska prenova. "Nas ni nihče 
vprašal za nasvet, čeprav bi načeloma moral," je dejala višja konservatorka Mojca 
Arh, "in sedaj lahko ukrepa le še inšpekcija." Upravni enoti in Občini je zavod 
vseeno poslal dopis, v katerem želi, da preverita izdajo ustreznih dovoljenj, sam 
pa bo po ogledu objekta podal smernice za sanacijo barvne prezentacije.
Vse, samo da ne bo Ribnica en mali pisani pirh.

Vandalizem ali družbeno koristno delo?

Na naslovnici je primer vandalizma, ki ima dokaj čuden prizvok. V noči iz zadnje 
oktobrske sobote na nedeljo je tamkaj menda šarila peščica mladih in ko je nekaj 
težkega padlo v vodo, je policijo poklical naš župnik. Odkrili niso nikogar več, kas
nejši ogled komunalcev in mnenje policijskega komandirja pa bi lahko povzeli 
nekako takole: saj ni materialne škode, rjavičasta ograja bi slej ko prej padla v 
vodo.
Dobro, a nekdo se je verjetno obešal po njej, pa zadnjič in še neštetokrat prej in 
potem lomil znake, pisaril po spomenikih, avtobusnih postajališčih, zidovih, lomil 
igrala in klopL.Vse se pozabi, ker se nikogar ne zaloti pri dejanju. A za vsakega se 
šiba božja najde in da ne bi kak vandal predolgo čakal na njen udarec, bi lahko 
zanj začeli uporabljati pamet, ne srce. Če se ga ujame, naj plača predvideno 
kazen in odplačuje strošek popravila. Pa če bo to počel 20 let, pa 20 let!
Vsaj pravici bi bilo zadoščeno.

Urednica
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• Industrijska čistila in razmastila
• Visokotlačno pranje (300 barov, 

98°C) in zaščita škarp, fasad, tlakov
• Nizkotlačno peskanje 

naravnega in umetnega kamna

PODJETJE M TBCOVinO m 
STORITVE

Gorita vas 18,1310 Ribnita 

tel./fa«: (D611 8G2-272 

gsm: 841 642-713 

Pisarna: nierharjeva 9, Ribnita

Čiščenje kanalizacije od 
premera 5 do 30 cm.

Spoštovane zaposlene gospe,
dovolite, da naredimo nekaj namesto vas

Občasno varstvo vaših otrok, 
tudi v popoldanskem in večernem času 

ter drugih dela prostih dni.
Nudimo vam tudi pomoč na domu.

VCLIIRO d.o.o. 041 523 557

GOSTILNA:
• tor., sre., četa od 9 - 22

DOBRA HRANA 
^ IN PIJAČA
SE PRI URSNJAKU 

^EpBRACA!

II n' n X
DELOVNI CAS: **

TRGOVINA:
• pon.-pet.: odT-IS30

Uawas.

• sobd od 7-13 
^ v.riecLiodpll

• poru zaprto 
TeU862-621

- • —

TeL862-126

Delovni čas: vsak dan od 8.00 -19.00, sobota od 8.00 -12.00 _

RAZSTAVNO ■ PRODAJNA 
GALERIJA

I PRUS TONE s.p. J tel.: 061/860-569

I Gorenjska c. 10 J tel./fax: 061/862 - 400

J 1310 Ribnica i GSM: 041 -633 - 415

MUDIMO VAM;
6; izdelava fotografij v 1 uri 
t fotografije dobite v albumih 
6 za dva ali več prinesenih filmov v razvijanje dobite barvni film 
6 film, kupljen pri nas, vam razvijemo brezplačno 
6. fotografiramo in snemamo poroke, rojstne dneve in druge 

svečanosti
6 velika izbira fotoaparatov, albumov, okvirov ter drugega 

fotografskega materiala
& hitro in kakovostno okvirjanje fotografij, slik, gobelinov,...
6 strokovno svetovanje pri fotografiranju in uporabi fotoaparata

OD SEDAJ VSE MA ENEM MESTU • ZA VAS IM Z VAMI FOTO TONI

Pooblaščena trgovina 
v Ribnici

tehnounion
MARIJA MARKELJ s.p.
Gornje Lepovče 86 
1310 Ribnica

AKCIJA!!!
Nudimo vam nižje, akcijske, cene pomivalnih strojev CANDY.
IZREDNO UGODNO!!!
CANDY pralni stroj CI 846XT (800 obr/min-1) samo 68.951,00 SIT.

Vrhunska akustika SONY, SHARP, pomivalna korita, sesalniki, 
mikrovalovne pečice, gorsko kolesa, šivalni stroji, lak za parket in plulo.
Pokličite ne telefon: 861-714

SONY.
SHARP
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Del, čas: od 10 -17, sob. 10-13, Prečna 4a, Ribnica, Tel.: 862 101, GSM.: 041 643 004

fflOMMO
Hde

- Riria - Brič. rreäncmrpia Im dh. 12.5 r 6,5 nnC pn. 880 ra, he grči. QC 
SIT. TE. B. «ti. Imeli» dogr*™ um» e tem. tm 24.180000,M OT. 
MoJni anwijan a hSe NI nfcand I km od morja tu Imtid obal
• Kočan • certK, str* timonrijtia Uh MiL durdnmid iač8 mdrje z anrtw 
opnmo, «upni pnrita 380 m’, «Itod prt* 1.000 b', prim» a aprgartatfal 
objeti NI podom! protior, a» 25.400.000,00 SIT, M Z60.000 DEM.
• Lotid Pobili • Hrt, tinjii tiraetjiti tih, iti bat prt* a. 400 n, it, rodi tin. 
ogrmrk mohn potioml pratnr oä gbiri ati, cen 8JOO.OOO.OO ST M 88JM0 DEJ*. 
•Sahila-centi, iti* obnonafriaiaiirtniri a poolorol prati, «Lprt 1668 
m> rok cono 7.254000,00 SfT.
- RUxia - čutar, oünonnjtiu hib 9 X 7 IR ooL prt o 450m', oL rodi co» 13.100.000 
SHf ti 130.000 DEM.
• Rhda • Sijeroc, itiior*d*i Ma k dtiiwfcz Ke Imdi KT, IX ä, rodi f* 
poretio 2343m, kmet. poroto h jazd ca 14 h, o» 25 lilo SIT ti 250.000 OEM.
■ Ribnici • čarter, ttonoranjtki Nh9x7iLni.iw.ci 460m, ä rodi ci« 13.100000 
9T ti 130.000 DEM.
• Ui*» • Doti »wL pod. • itii Mh, 3 Oto, *L 10 x lini *L Froli a. 500m', m 
Itdremdthn on 43000000 ST ti 430.000 DEM.
■ Ljubhni • Grad* ihA otwbi I1L ndb. ha, rol F- 1339 m'. 23 ndo ST ti 
230.000 DEM.
• Ig • centi, del tisi Mb z rtom, rol F 135". ti, rodi ce» 4 j ide ST ti *5000 
DEM.

VIKENDI
• OrM - bivata brunarici 5 x 4 m opramhni n gradben Frcati 1342 tn z zim® 
ncrogmho Ona pteä 10 x 12 ni i PKiol» gradbeno Ffc, la» kdatiil c®®
9552000.00 ST ti 99000 DEM.
- Kilta - Botih* L* prletni Nila tisi 15 IH 80m od K*i tetaj mL SAT. Iti, ti. 
rok kte. eymik ceno 8,5 ril ST ti 85000 DBA F preta 518m'

- Riria-cetF.droeteetiaBvW 60 s^liHdti, deta oprertleni el, «kiti, IX 
o» 6.900.000,00 SIT ti 69000 DEM.
POSOV1I PROSTORI

• Urica • otiar, gotiritid loti, 399 m: tianovantid F a 150n, potab» «*10* 
mgo ponežnfli objtidoi a 30011, leti piridrN prati 1200 n, ztanta 600 n.®1 
a 160 n ; < rok ta*, ogrmnje, one 55.970.000,00 ST

PARCELE:
- Rbta - 6er* v» Imtttio pert* a 251 cene po togororu.
GOZDOVI
-Podhtor-gazil 3.NI 7 hi 93185 m U. Podu bor. am f dogovoru
KUPIMO
STANOVANJA

- Rhta • PitieF tl n znaegi hwa laF» leoaolH» tisi. gotaino plečlo.
NAJMEM0

- Rhta • onti, mianirae roč gretar io ineaoliiih tieovenj.

Pokličite nas In nam zaupajte svoje želje!



Zabavni strani pripravil: Marko Modrej

V PRIČAKOVANJU NOVEGA TISOČLETJA
Pozdravljeni! Novo tisočletje že pošteno trka na vrata. S tem pa 
se porajajo številna vprašanja, kaj nam bo prineslo. Bo svetu 
zavladal mir, se bo sovraštvo umaknilo sožitju ali pa nas čaka 
uničenje?
Odgovore bomo dobili prav kmalu, po vsej verjetnosti pa kljub 
ugibanju kakšnih bistvenih sprememb ne bo. Mladim se bo še 
vedno treba učiti, starejši bodo morali hoditi v službo itd. 
Spremembe, pa tudi ne revolucionarne, se bodo zgodile na naših 
straneh. Seveda pa odkrivati odkrito nima smisla. Izkazalo se je, 
da ste nagradnemu kvizu precej bolj naklonjeni kot raznim ses
tavljankam, saj je odziv ponovno presenetljiv, vreden vse pohvale. 
Pa tudi kaj dodatnega bo treba ponuditi na teh straneh. Tokratna 
tema kviza je naravnana na prihajajoče novo obdobje zgodovine. 
Predajte seji. Želim vam prijetno reševanje in predvsem brezskrb
ni december.

RIBNIŠKI PUŠELIC
VSE PREDLAGANE OSEBNOSTI:

zdravnica dr. ALENKA NADLER ŽAGAR
pater NIKO ŽVOKELJ
glasbenik FRANC MIHELIČ
slavist, organiz., pisatelj, prof. JANEZ DEBELJAK
župan občine Ribnica JOŽE TANKO
KADETSKI R. KLUB INLES - R1KO
ribniški dekan MAKS IPAVEC
zdravnik mag. ŽELJKO VALČ1Č
VAŠKO ETN. TURIST. DRUŠTVO HROVAČA
PLANINSKO DRUŠTVO RIBNICA
- alpinistični odsek Ribnica exspress
ROKOMETNI KLUB INLES - R1KO
humorist, moderator MEDARD PUCELJ
predsednik P.G.D. Ribnica MATJAŽ VIRANT
rok. trener R.K. Robit Olimpija
ZDENKO MIKULIN
aranžerka (Mercator Ribnica)
BERNARDA TKALEC 
kmetovalec, pobudnik BIO-kmetijstva 
IVAN OGRINC
rokometni trener R.K. Inles - Riko JANEZ ILC
zborovodja MPZ Lončar TONE PETEK
dir. glas. šole Ribnica,
prof. glasbe BERNARDA KOGOVŠEK
dir. Miklove hiše VESNA HORŽEN
predsed. uprave d.d. Inles, mag. ANDREJ MATE
zobozdravnik v Sodražici IRFAN SARK1Č
umetnik, rezbar DRAGO KOŠIR
pisatelj MIRKO ORAŽEM
moški pevski zbor LONČAR
predsednik S.K. Sodražica TONE MATELIČ_
predsednik P.D. Goriča vas CVETO MARINŠEK
glasbenik PERO LOVŠIN
triatlonec DAMJAN KROMAR
rokometni trener, glasbenik NIKOLA RADIČ

44 glasov 
36 glasov 
21 glasov 
19 glasov 
11 glasov 
10 glasov 
10 glasov 

8 glasov 
8 glasov

6 glasov 
5 glasov 
5 glasov 
5 glasov

4 glasovi

4 glasovi

4 glasovi 
3 glasovi 
3 glasovi

3 glasovi 
2 glasova 
2 glasova 
2 glasova 
1 glas 
1 glas 
1 glas 
1 glas 
1 glas

Lestvica je oblikovana na podlagi skupnega seštevka glasov glasi
la Rešeto in radia Univox.

Še nekaj dni in vse bo jasno. Prvi obrisi pa so že znani. Lestvica 
Ribniškega pušeljca, ki jo oblikujete vi, dragi bralci glasila 
REŠETO in poslušalci radia UNIVOX, se počasi, a vztrajno 
kristalizira.
V tokratni številki imate še zadnjo možnost, da stanje spremenite 
oz. ga utrdite. K glasovanju ste vabljeni vsi, prav tako pa ste 
vabljeni tudi na sklepno prireditev 16. decembra '99 v Športni 
center, kjer bomo ob 19. uri razglasili rezultate, podelili priznan
ja, izmed glasovnic skozi leto (Rešeto in Univox) pa izžrebali 
nekaj lepih nagrad. Za prijetno vzdušje v dvorani bodo poskrbeli 
številni nastopajoči: Vili Resnik, Botri, ansambel Ribnčan, 
Ribniška godba na pihala, oktet Gallus, plesni pari, karate show...

K II I* II K I

KUPON “RIBNIŠKI PUŠELIC

Osebnost:

GLASUJTE ZA OSEBNOSTI LETA!

KUPON ZA OBJAVO BREZPLAČNIH MALIH OGLASOV

KUPON ZA NAGRADNO IGRO

Rešitev:

Besedilo:.

Ime in priimek:____________________________________________

Ulica:____________________________________________________

Pošta:____________________________________________________

Tel.:______________________________________________________

V primeru, da ne želite sodelovati pri vseh igrah, izpol
nite svoj kupon, ostale lahko pustite prazne.
Izpolnjeni list izrežite in ga v pismu pošljite na naslov: 
REŠETO, Gorenjska cesta 3, 1310 RIBNICA, najkasneje do 10. 
decembra 1999.

Vse skupaj pa bo pod okriljem prireditve Športnik leta občine 
Ribnica za leto 1999.
Torej, obeta se nam bogata, zanimiva prireditev, ki je ne gre 
zamuditi.

Do takrat pa lahko poleg glasovnic v Rešetu 
glasujete tudi preko valov radia Univox, vsak 
četrtek ob 16. uri, zadnja daljša oddaja 
"RIBNIŠKI PUŠELJC" pa bo 9. 12.99. ob 
17.40 h.
In še pomembno OBVESTILO:
Poleg čaja in vitamina C je po mnenju 
zdravnikov najboljše preventivno sredst
vo proti gripi in angini branje glasila 
REŠETO. Če pa potrebujete še antibi
otik, vzemite radio in absorbirajte celod
nevno dozo programa radia UNIVOX.

RADIO
UNIVOX

107.5 MHz

UNIVOX d.o.o.
Rožna ulica 39, Kočevje 

Tel./fax:(061) 855-666 
E-mail: univox@siol.nel
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NAGRADNI KVIZ OB PRELOMU TISOČLETJA
Na vsako vprašanje vam ponujamo več odgovorov in trditev, a le eno 
je pravilno. Črko pred pravilnim odgovorom vpišite v lik na strani s 
kuponi, da boste dobili pravilno rešitev, ki je povezana z naslovom 
kviza.

10. Triatlon klub Ribnica je letos organiziral ribniški tek, ki posta
ja tradicionalen. Letos je bil tek...

P - petič Ž - prvič J - drugič

1. Novo tisočletje je pred vrati. Obdobje, v katerega vstopamo, se 11. Pod številko 11 vnesi številko, ki je pod prejšnjo (10.) trditvijo 
drugače imenuje tudi... navedena z besedo in je pravilna.

U - Aquarium N - Millenium O - Pločevinasta doba

2. Gallusovo priznanje je na letošnji podelitvi nagrad ob občinskem 
prazniku prejel...

O - Alojz Osvald 
Č - Janez Dolinar 
M - Ciril Smrkolj

3. Kateri od naštetih bo nastopil na prireditvi Športnik leta občine 
Ribnica '99 in Ribniški pušeljc, ki bo 16. decembra v ŠC Ribnica?

I - Bob Dylan K - Stane Dolanc V - Vili Resnik

4. Prireditev Športnik leta bo 16. decembra v Š.C. Ribnica pove
zoval...

R - Sandi Čolnik T - Medard Pucelj S - Tone Vogrinec

12. Pod številko 12 vnesi številko, s katero ni priporočljivo množiti 
nobenega števila. V primeru seštevanja in odštevanja pa si ustvar
jamo odvečno delo.

1 2 3 2 4 5

6 2 7 8 @ 4

10 s 8 S ^*11* 2

11 12 12 12
ivst“’

5. Med 100 najbolj znanimi slovenskimi gostilnami je nam 
najbližja...

B - gostišče Pod Ovinkom, Breže 
V - gostilna Maček, Šmartno pri Litiji 
1 - gostilna Pri Kuklju, Velike Lašče

6. Leta 1000 smo Slovenci spadali pod okrilje...

C - Bizantinskega cesarstva 
S - Srednjeveškega nemškega cesarstva 
Č - Kočevskega kalifata

7. V Hrovači imajo popularnega gosaka, ki se imenuje....

Č - Guzman 
L - Belo pero 
K - dr. Gosak

8. Ob prehodu v novo tisočletje bo v Ribnici velik ognjemet, ki bo 
trajal 10 minut. Ognjemet je z drugimi besedami tudi...

D - ples zmajev L - pirotehnični spektakel F - loputanje ognja

9. V okviru novoletnih prireditev pripravljamo tudi otroško prired
itev. Na njej bo nastopila....

G - teta Pehta H - Zdenka Mihelič E - Romana Kranjčan

Pravilne rešitve napišite na kupone in jih pošljite v kuverti ali na 
dopisnici najkasneje do 10. decembra '99.
Med pravilnimi rešitvami bomo izžrebali 5 lepih 
nagrad.

Pravilna rešitev kviza iz 10. številke Rešeta je:
PRAZNIK OBČINE RIBNICA

Med pravilnimi rešitvami je žreb določil naslednje nagrade:

1. nagrado, radijsko čestitko, ki jo poklanja radio UN1VOX, 
prejme: IVANKA LEVSTEK, Lipovec 13, 1331 Dolenja vas.

2. nagrado, 3 vstopnice za katerokoli rokometno tekmo, ki jo 
igra INLES R1KO v mesecu decembru v dvorani ŠC Ribnica, 
poklanja jih Rokometni klub INLES R1KO,
prejme: TINE LUŠIN, Zavoda 26, 1317 Sodražica.

3. nagrado, majico T - shirt z logotipom Candy, ki jo poklanja 
TEHNOUNION trgovina, Marija Markelj s.p. Ribnica, 
prejme: MATEJA TANKO, Hrovača 17, 1310 Ribnica.

4. nagrado, 2 color filma, ki ju poklanja FOTO TONI Ribnica, 
prejme: MARJAN KOVAČIČ, Struška 15, 1310 Ribnica.

5. nagrado, 2 vstopnici za kino, kiju poklanja KINO RIBNICA, 
prejme: ANJA BLATNIK, Gornje Lepovče 71, 1310 Ribnica.

Vsem nagrajencem iskreni čestitamo! Kupone za prevzem nagrad 
boste prejeli po pošti.
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ZAVOD ZA GOZDOVE SLOVENIJE 
OBMOČNA ENOTA KOČEVJE 
KE RIBNICA
1310 RIBNICA, Šeškova ulica 14

KAKO JE POTEKAL TEČAJ ZA 
VARNO DELO Z MOTORNO ŽAGO 

VORTNEKU?
Od besed (oz. pisarije) k dejanjem, bi lahko rekli za tečaj o varnem 
delu pri sečnji, ki smo ga organizirali delavci Zavoda za gozdove, 
Krajevna enota Ribnica. Namenjen je bil tistim lastnikom gozdov, ki v 
svojem ali tudi v tujem gozdu opravljajo sečnjo.

Trajal je dva dni. Prvi dan - 21. oktobra - smo se v mrzlem in 
meglenem jutru zbrali pred lovskim domom LD Velike Poljane. 
Devetnajst lastnikov gozdov, delavci Zavoda iz Ribnice ter 
inštruktorji srednje gozdarske in lesarske šole iz Postojne. Ta dan 
so inštruktorji predstavili teoretične osnove za varno delo pri 
podiranju in kleščenju dreves, razložili so, kako se vzdržuje 
motorna žaga, zakaj uporabljati zaščitno obleko, čevlje, rokavice 
in zaščitno čelado. Po malici so udeleženci pod budnimi očmi 
inštruktorjev pripravili svoje motorne žage za naslednji dan. 
Nekaj udeležencev je priznalo, da za nekatere stvari slišijo prvič, 
čeprav delajo z motorno žago že več kot 20 let.
Naslednji dan, 22. oktobra, seje v gozdovih Ortneka začel prak
tični del seminarja. Vsi udeleženci so si morali najprej nadeti 
zaščitna oblačila, rokavice in čelade, nato pa so inštruktorji iz 
Postojne pokazali tehniko dela, kako najbolj varno posekamo 
odkazano drevje. Opozarjali so tudi na najpogostejše napake in 
obrazložili, kako se jim lahko izognemo. Po razlagi je vsak 
udeleženec praktično preizkusil svoje znanje, seveda pod inštruk
torjevim nadzorom. Marsikdo je imel malo treme, no, vendar se 
je na koncu vse dobro izteklo. Po zaključku tečaja so udeleženci 
prejeli potrdila o udeležbi na tečaju in zaščitne čelade.
Kljub zapletom dan pred začetkom tečaja smo ga, upam da v 
zadovoljstvo udeležencev, srečno pripeljali do konca. Zahvaliti se 
moramo tudi g. Hubertu Koslerju, ki je dovolil, da praktični del 
tečaja poteka v njegovih gozdovih, in Občini Ribnica, kije porav
nala kotizacijo za udeležence seminarja.

Brane Krulič

RAZSTAVA STARIH SORT JABOLK
Eno jabolko na dan drži zdravnika od hiše stran

Ribniška enota Kmetijske svetovalne službe Kmetijskega zavoda Ljubljana že 
vrsto let uspešno pripravlja različne jesenske razstave in številna strokovna pre
davanja. V okviru letošnje so v prostorih stare Ljubljanske banke v Ribnici 
pripravili razstavo "Stare sorte jabolk" ter hkrati tudi razglasili najboljše pridelo
valce kuhanega žganja. S svojimi deli na temo jabolk so se predstavili tudi učen
ci osnovnih šol Ribnice, Dolenje vasi in Sušja.
Razstavo je odprl vodja Kmetijske svetovalne službe pri Kmetijskem zavo
du Ljubljana, Jože Benec, ter hkrati predstavil projekt oživitve in obnove 
travniških sadovnjakov in sadnih vrtov v Sloveniji. Razvojne smernice do 
leta 2003 zajemajo oži
vitev zapuščenih travnišk
ih sadovnjakov in zasajen- 
je novih, ohranjanje kul
turne krajine in podeželja 
z večanjem kakovosti živ
ljenja in turistične ponud
be Slovenije, ohranjanje 
in odpiranje delovnih 
mest v pridelavi, predelavi 
ter prodaji na domu, stal
en stik z javnostjo ter pro
mocijo in trženje blagov
ne znamke "Naravno iz 
Slovenije".
O jabolkih, kot zdravilu 
za telo in dušo, je več spre
govoril Jani Gačnik, sve
tovalec specialist za sad
jarstvo pri Kmetijskem 
zavodu Ljubljana, odd
elek Novo mesto. Spom
nil je, da iz tega sadja 
lahko naredimo več kot 
40 dobrot, med njimi pa 
so najbolj znani jabolčni 
kis, sok, vino in žganje, 
poleg svežih pa jabolka uporabljamo tudi predelana v suho sadje. Vsebuje 
kalij, kalcij, natrij, magnezij, železo, baker, mangan, fosfor, bor in nekaj kre
menčeve kisline; vse to pa so snovi, ki jih organizem vsakodnevno nujno 
potrebuje, zato ne pravi naš ljudski rek zaman, da eno jabolko na dan drži 
zdravnika od hiše stran. Tudi na Ribniškem seje ohranilo več sort starih 
jablan, ki so bolj odporne na različne bolezni, zaradi tega so med ljudmi 
najbolj iskane. Kmetije, ki se ukvarjajo s turizmom, pa jih lahko tržijo celo 
kot posebno blagovno znamko.
Dr. Mitja Kocijančič, enolog iz Kmetijskega inštituta Slovenije, je pred
stavil rezultate ocenjevanja kuhanega domačega žganja in povedal, kaj vse 
je potrebno upoštevati, da žganje na koncu doseže pravo kakovost, kot 
smo si jo želeli. Vse sadje mora biti zdravo in čisto, brez listja in trave pri 
pripravi sadežev za alkoholno vrenje - drozge, pri samem kuhanju žganja 
pa je potrebno vedno izločiti prvo in zadnjo frakcijo, ki vsebuje metilalko- 
hol. Tako bo žganje prijetno in ne grenko ter pekoče. Okus po cvetu, po 
patoki, po prismojenem, po plesni, po kislem, po koščicah ter motnost 
največkrat razkrijejo napake in zmanjšujejo vrednost žganja pri samem 
ocenjevanju. Komisija je delala po pravilih ocenjevanja na ljubljanskem 
vinskem sejmu, torej lahko govorimo o strogih kriterijih, ki so vplivali, da 
nihče izmed ocenjevancev ni prejel zlatega priznanja, oziroma ni zbral 
potrebnih dvajset točk. Najboljši sadjevec je imel Ignac Lesar pred 
Brankom Dejakom in Janezom Drobničem, hruškovo žganje pa Matija 
Lovšin, Alojz Andoljšek in Jože Drobnič. Z najbolje ocenjeno slivovko pa 
se bodo do naslednjega ocenjevanja lahko ponašali Matija Lovšin, Jože 
Andoljšek in Janez Drobnič.

Janez Drobnič iz Slatnika pri Ribnici je 
prejel za svoja žganja največ priznanj. 
Letno pridela okrog 2001 različnega 
žganja. Foto U. Bregar

Uroš Bregar
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OBČINA RIBNICA objavlja na podlagi 7.člena Pravilnika o finančnih interven
cijah za ohranjanje in razvoj kmetijstva v občini Ribnica (Ur.l.RS, št. 31/96, 
68/99) naslednji razpis

REGRESIRANJE OBRESTI ZA 
INVESTICIJE V KMETIJSTVO

1. Razpisana so nepovratna sredstva občinskega proračuna v viši
ni 1,000.000 SIT.

2. Sredstva so namenjena subvencioniranju obresti kreditov, ki so 
jih kreditojemalci najeli pri finančnih institucijah za realizacijo 
investicij v kmetijstvo. Subvencionirajo se le obresti, ki jih kredi
tojemalci po amortizacijskem načrtu vračajo v letu 1999.

3. Za sredstva lahko zaprosijo vsi, ki se ukvarjajo s kmetijsko 
dejavnostjo in imajo stalno prebivališče na področju občine 
Ribnica. Vlagatelj mora imeti sklenjeno kreditno pogodbo za 
investicije v kmetijstvo, iz katere je razvidno, da kreditne 
obveznosti potekajo v letu 1999.
Predmet subvencioniranja pa niso krediti, ki so bili odobreni iz 

sredstev Sklada za regionalni razvoj in ohranjanje poseljenosti 
slovenskega podeželja.

4. Regresira se realna obrestna mera do višine TOM + 3%.

5. Zahtevek za regresiranje mora vsebovati:
• ime in priimek prosilca, naslov, davčno številko, številko žiro 

računa oz. hranilne knjižice, kamor se nakažejo sredstva,
• kreditno pogodbo s finančno organizacijo o odobritvi kredita,
• amortizacijski načrt na polno in na subvencionirano obrestno 

mero,
• obračun obresti iz naslova realnih obresti po mesecih leta 

1999,
• dokument pri nakupu in prospekt, iz katerega je razvidno, da 

gre za investicijo v kmetijstvo,
• zemljiškoknjižni izpisek oz. v primeru najema dolgoročno 

zakupno pogodbo.

6. Vloge za subvencioniranje obrestne mere z vso zahtevano doku
mentacijo pošljite na Občino Ribnica, Ribnica, Gorenjska c. 3 v 
roku 30 dni od dneva objave. Nepopolnih vlog ne bomo upoštevali.

7. Sklep o odobritvi bodo prosilci prejeli v 8 dneh po obravnavi 
vlog.

8. Informacije in navodila za oddajo prošenj dobijo prosilci na
Oddelku za gospodarstvo in kmetijstvo Občine Ribnica, 
Gorenjska c. 3, telefon 861-090.

OBČINA RIBNICA objavlja na podlagi 22. člena Pravilnika o dodeljevanju sred
stev za pospeševanje razvoja gospodarstva v občini Ribnica (Ur.l. RS, št. 
37/98,52/99) naslednji

RAZPIS ZA POSPEŠEVANJE RAZVOJA 
GOSPODARSTVA V OBČINI RIBNICA

I. Sredstva za podjetniško izobraževanje in svetovanje

1. Razpisana so nepovratna sredstva občinskega proračuna v viši
ni 1,000.000 SIT.
2. Sredstva so namenjena sofinanciranju dveh namenov:
a) Izobraževanje vodilnih in vodstvenih kadrov ter redno 
zaposlenih delavcev v podjetjih, ki izvajajo svoje projekte ali 
poslovne načrte za svojo prenovo.
b) Specialistično svetovanje pri sprejemanju poslovnih odločitev.
3. Oba namena izobraževanja se sofinancirata v višini do 30% 
načrtovanega obsega potrebnih sredstev za izobraževanje oz. sve
tovanje.
4. Sredstva za podjetniško izobraževanje in svetovanje lahko 
zaprosijo samostojni podjetniki, gospodarske družbe in zadruge 
s sedežem dejavnosti na področju občine Ribnica.
5. Vloga za sofinanciranje mora vsebovati: 
pod a):
- osnovne podatke: ime in priimek, naslov vlagatelja, šifro 

dejavnosti, opis dejavnosti, davčno številko,
- program izobraževanja za leto 1999 in poslovni načrt,
- potrdilo o plačanih stroških izobraževanja,
- izjavo, da program ni financiran iz državnih virov, 
pod b)
- osnovne podatke: ime in priimek,naslov vlagatelja, šifro 

dejavnosti, opis dejavnosti, davčno številko,
- podpisano pogodbo o izvajanju svetovalnih storitev,
- poročilo o opravljenem svetovanju, podpisano s strani 

uporabnika in izvajalca,
- dokazilo o plačilu uporabnika svetovanja,

- dokazilo o strokovni usposobljenosti svetovalca za prijavljeno 
področje svetovanja in reference o opravljenih svetovanjih na 
specializiranem področju,

- izjavo, da program ni financiran iz državnih virov.
6. Rok za vložitev prošnje je 30 dni od dneva objave v časopisu 
Rešeto.
7. Vloge z ustrezno dokumentacijo pošljite na Občino Ribnica, 
Oddelek za gospodarstvo in kmetijstvo, kjer dobite tudi vse potreb
ne informacije (tel. 861-090). Nepopolnih vlog ne bomo upošte
vali.
8. Sklep o odobritvi sredstev bodo vlagatelji prejeli v 8 dneh po 
obravnavi vlog.

II. Sredstva, namenjena udeležbi ribniških podjetnikov na 
mednarodnih sejmih

1. Razpisana so nepovratna sredstva občinskega proračuna v viši
ni 1,000.000 SIT.
2. Sredstva so namenjena sofinanciranju udeležbe samostojnih 
podjetnikov in gospodarskih družb na sejmih doma in v tujini v 
letu 1999.
3. Sofinancira se 50.000 SIT za posamezni sejem.
4. Sejem mora imeti značaj mednarodnega sejma.
5. Sejem mora predstavljati promocijo kraja in njegovih značil
nosti.
6. Program sejemske predstavitve občine mora biti predhodno 
dogovorjen in usklajen z ostalimi promocijskimi aktivnostmi 
občine.
7. Rok za vložitev prošnje je 30 dni od dneva objave v časopisu 
Rešeto.
8. Vloge z ustrezno dokumentacijo pošljite na Občino Ribnica, 
Oddelek za gospodarstvo in kmetijstvo, kjer dobite tudi vse potreb
ne informacije (tel. 861-090). Nepopolnih vlog ne bomo upošte
vali.
9. Sklep o odobritvi sredstev bodo vlagatelji prejeli v 8 dneh po 
obravnavi vlog.
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kozmetični studio
Nino Tanko Bojc s.p.
Hrovača 59a, 1310 Ribnica
tel.: 061/861 <560
Del. ča*.: pon, sre., čet. 1300- 2000,
tor., pet,, 806- IS60
sob, ‘T-U00

PERMANENTNI MAKE UP
Omogoča nam

lepo oblikovane 
obrvi, obrobljene 

oči in ustnite. 
Permanentni make up drži 3 do 5 let. 

Z vnosom pigmenta v zgornjo plast 
kože poudarimo lepoto obraza in si 
olajšamo delo pri jutranjem ličenju.

rpi

1*11

TEMPTOO
je nova metoda poslikave telesa, ki z leti 
zbledi. Poslikavo lahko obnovimo ali pa 
prekrijemo s pigmentom kožne barve.

OB SOBOTAH ORGANIZIRAMO DNEVI 
ODPRTIH VRAT. VABLJENI.

zavarovalna družba d.d.

Zaradi širitve dejavnosti potrebujemo več 
zavarovalnih zastopnikov za delo na terenu.

V kolikor imate vsaj srednješolsko izobrazbo, 
lastno prevozno sredstvo, smisel za delo z ljudmi 

ter bi vas tako delo zanimalo, se nam oglasite. 
Vašo vlogo pričakujemo na naslovu

Adriatic dM.} Ljubljanska cesta 3a 
6000 Koper (Kadrovska služba).

Dodatne informacije lahko dobite na tel. št. 067 / 700-350.

Pekarna f
mm ?

CD

Ta dobri kruhek 
so spekle zlate roke 
in babičin recept

ANTENSKI SISTEMI
SAT

Merharjeva 2, Ribnica, tel./fax: 061/860-657 
Delovni čas: 8” do 18, sobota: 8" do 12"

• elektronska nastavitev anten, meritve TV signalov, servis
• dograditev KANALA A, POP TV, HRTI, 2,3, TV 3 

montaža SAT SISTEMOV (navadni, vrtljivi, digitalni)
200 kanalov (TV Srbija, TV Bosna, VIVA1,2,RAI UNO...)

Devetletne izkušnje, preko 1000 montaž 
razlog za zaupanje in kvaliteto!

AKCIJSKA PONUDBA SAT SISTEMOV
GARANCIJA 12 MESECEV

: _ .tv. :
«f -š#

PLAČILO NA OBROKE 
o

E3EZES

OPTIK
JANEZ POZNIČ s.p.

SlikopleskarstvoTJOgC O*
Peter Bojc,

Humec 24, 1331 Dolenja vas, 
tel.: 061 864 -533,

GSM: 041 712 103

IVIOIUTAŽA - AIUOOLJŠEK
Vrvarska 3, 1310 Ribnica, TEL.: 061 /860-367

Delovni čas: vsak dan od 9.00 do 19.00 
sobota zaprto

PREGRADNE STENE - VISEČI STROPOVI

kNAUF Hrovača 6
@V-mstrong 1310 RIBNICA
^ 0 Mbt.: (041) 647 226

RIGIPS Tel.: (061) 863 089



DOLENJSKA
BANKA

Dolenjska banka d.d. 
Poslovalnica Ribnica 

Šeškova ulica 9a 
1310 RIBNICA

Delovni čas: 
od ponedeljka do petka: 

od 8. do 12. ure in 
od 14. do 16.30 ure

Telefon:
061/869-120
061/869-124

l
Podgorica 21 

1312 Videm-Dobrepolje

STOLARNA Dobrepolje d.d.
TeU HC. 061-787123,061-787158, Fax: 061-787 569

vabi k sodelovanju
KOMERCIALISTA

z delovnimi izkušnjami pri prodaji pohištva in 
komunikacijskimi sposobnostmi

DELAVCE ZA PROIZVODNJO Z LESOM
z delovnimi izkušnjami lesarskega profila

Prijave pošljite na gornji naslov.

ČISTILNI SEEVBSLIÄOPLESlUiXrVO
TEL-otimi,hob.:mM-m.m mimik

Nudimo vam:
- polaganje talnih oblog: 

itisonov, toplih podov,
PVC talnih oblog, vinflex, 
pluta, laminatov, parketovz 
brušenjem in lakiranjem

-pleskanje in kitanje stenskih površin ter barvanje oken 
opažev, žlebov

- obnovitev fasad
- redna in generalna čiščenja poslovnih ter stanovanjskih prostorov
- globinsko čiščenje preprog, stolov in sedežnih garnitur
- obnovitev marmorja in teraca ploščic (kristalizacija)

UGODNE CENE NAŠIH STORITEV

vrat,

Telefax:
061/862-230

Vabimo Vas k sodelovanju!

KINO IDEAL
Ribnica

KINOPROGRAM ZA DECEMBER 

Sobota, 4. ob 21. uri
DIVJI, DIVJI ZAHOD, ameriška uspešnica-pustolovska Western 
komedija

Sobota, 11. ob 21. uri
DRAGULJ IZ MISSISSIPIJA, ameriški pustolovski film

Sobota, 18. ob 21. uri
INSTINKT, ameriški akcijski film-uspešnica

Sobota, 24. ob 21. uri
ZVEZDNIKI, ameriška komedija; uspešnica Woodyja Allena

Majnikova 1, RibnicaMajnikova 1,

OOTIXfA lp*9 SANC
Tel, 861-128 •Vt-NJTÄ

(poleg SANOLABORJA)

NUDIMO VAM:
- očala na recept tudi 

brez doplačila
- ultrazvočno čiščenje očal
- tekočine proti rosenju MAX
- krpice, etuije, vrvice, lupe ...
- popravila
- svetovanje
Delovni čas: pon. 8 - 12 in 15 - 20

tor., čet. 8 - 12 in 16 - 18 
sre., pet. 8 - 14 in 16 - 18

MALI OGLASI
Odkupujemo vse vrste delnic: TRIGLAV, MERCATOR, JATA... 
Oglasite se in se prepričajte, da dobre ponudbe ne dobite vsak dan. 
CENTRALNI STUDIO, Kolodvorska 1, Ribnica (2. nadstropje), tel: 
(061) 860 - 847 (od 9.00- 17.00).

Kupim stanovanje ali cenejšo stanovanjsko hišo, lahko tudi najem. 
Tel.: (041) 824- 128

Prodam kotno kad za tuširanje, WC in bide, vse bele barve. Cena po 
dogovoru. Tel.: (061) 864 - 808.

Kozmetika ZEPTER, lepo darilo za božič oz. novo leto. Pokličite. Tel.: 
(0602) 31 - 624, Alojz.



NOVICE IZ 
PARLAMENTA

V Državnemu 
zboru ponovno 
celodnevno 
zasedamo na 
izrednih sejah 
zbora ali pa 
premlevamo 
gradiva na 
posameznih 
odborih ali 
komisijah.

Osebno imam s tremi odbori - za finance, za 
gospodarstvo in za nadzor proračuna - in 
dvema komisijama za privatizacijo in 
preiskovalno "Pukšičevo," vseskozi dovolj 
dela.

Učinkovitost najodgovornejših državnih organov 
pa cesto ovira neusklajenost vlade, predvsem 
tudi služb v državni upravi. Vsakodnevno je zamu
janje rokov, pomanjkanje jasne gospodarske, 
finančne, socialne, zdravstvene, zunanjepolitične 
in marsikatere druge strategije. Javnost s 
poročanjem medijev mnogokrat sprejema 
popačeno sliko dejanskega stanja. Kot višek temu 
pa se ustvarja javno mnenje, da je za zastoje in 
neučinkovitost, pa tudi posledične spore, odgov
oren državni zbor in celo opozicija, ki že zato, ker 
je praviloma v manjšini, ne more biti odgovorna. 
Parlament mora tudi zaradi nereda v državni 
upravi vseskozi delati na izrednih sejah, ob skra
jšanih rokih za proučevanje gradiv zaradi pritiska 
Bruslja in rokov za zmanjševanje zaostankov pri
bliževanja evropski zakonodaji. Vlada si je v 
poročilu EU letos tako že drugič prislužila slabo 
oceno . Toliko k splošni sliki trenutnega stanja, 
ob tem da je parlament zasedal v treh letih na 16 
rednih in kar 38 izrednih sejah.
V nadaljevanju pa nekaj oprijemljivih rezultatov 
mojega dela zadnjega pol leta.
1. Regionalni razvoj
DZ je v juliju končno sprejel Zakon o regionalnem 
razvoju, ki je bil v postopku od leta 1994. V okviru 
poslanske skupine sem zastopal stališča in pred
loge SKD. Zakonski predlog nam je vsebinsko 
uspelo spremeniti toliko, da smo poleg vladne 
zasnove, ki je predvidevala predvsem organizaci
jo in ustanovitev več upravnih institucij, v zakon 
vključili osnovna merila in finančno osnovo za 
razvoj in pomoč podeželju. S tem je zakon dobil 
"zobe", da bo na osnovi meril (deleža brezposel
nih, demografske ogroženosti, zlasti v obmejnih in 
gorsko višinskih področjih, deleža kmečkega pre
bivalstva, ekonomsko šibkih območij ...) lahko 
deloval tudi na celotnem področju od Barja do 
Kolpe. Pomembno pa je dopolnilo, ki sem ga prvi

predlagal in ki zagotavlja finančni obseg pomoči 
v višini najmanj 1% BDR to je okrog 40 milijard 
SIT. To pomeni, da mora država poleg utečenega 
financiranja podeželja za razvoj in investicije 
nameniti štirikrat več sredstev kot doslej. Tako bo 
tudi "ribniški sklad za regionalni razvoj" z dodatni
mi finančnimi viri dobil vlogo, za katero je bil tudi 
ustanovljen.
2. Pobiranje RTV naročnine
Jeseni vseskozi traja razprava in dopolnjevanje 
zakona o RTV. Kot prvopodpisani izmed desetih 
poslancev SKD in SDS sem v tem času kar dobro 
spoznal peripetije, megalomanskost, finančne 
težave in zmedo interesov na televiziji. Vladajoča 
koalicija LDS-SLS je zavrnila možnost neposred
nega spremljanja dogajanja v parlamentu, kar je 
bil poleg razširitve Sveta RTV s predstavniki 
slovenske manjšine v zamejstvu , slovenske 
Cerkve in civilne družbe glavni namen. Sprejet pa 
je bil pravno zelo sporen dodatek o pobiranju RTV 
naročnine na osnovi električnih priključkov in cele 
vrste zaupnih osebnih podatkov. V SKD smo takoj 
po sprejemu zakona sprožili ustavno pritožbo, ker 
se z načinom pobiranja naročnine in prekomernim 
poseganjem v zasebnost in dokazovanjem 
neposedovanja TV in radijskih sprejemnikov ne 
strinjamo.
3. Ponovna nacionalizacija
V tednu pred vsemi svetimi je DZ obravnaval last
ninjenje oz. podržavljanje kulturnih spomenikov. 
Vsebinsko bi lahko bil zakon formalnost, če ne bi 
hkrati šlo za nepremičnine, ki so že vrsto let, tudi 
sedem, predmet denacionalizacije. Vračanje v 
komunistični revoluciji nasilno odvzetega 
premoženja pa je vroča in nesporna točka zahtev 
demokratičnih družb pravnih držav in eden izmed 
pogojev za vstop Slovenije v EU. Zapletlo se je pri 
vračilu Blejskega otoka in dvorca Betnava, ki nes
porno sodita v del, ki zgodovinsko in pravno pripa
data slovenski Cerkvi. Blejski otok je predhodno 
že vrnil bivši minister dr. Jože Dular, vračilo 
Betnave pa je bilo tik pred papeževim drugim 
obiskom dogovorjeno med vlado in mariborsko 
škofijo. Sprejeti zakon po meri ideološke koalicije 
LDS + ZLSD+ DESUS + Jelinčič sodi v krog izigra
vanja dogovorov, poizkusov zadrževanja starih 
političnih interesov in kršenja temeljnih lastnin
skih in pravnih načel. Ob tem se je pokazalo, da 
več kot 90% denacionalizacijskih zahtev, katerih 
soglasje je v pristojnosti ministrstva za kulturo, še 
ni zaključenih. Zanimivo je dejstvo, da se podržavl- 
jajo tudi grobišča med vojno padlih borcev - ran
jencev NOB v Kočevskem Rogu, kar je seveda 
čisto v redu, na drugi strani pa do danes nihče še 
ni zaščitil in razglasil za kulturne spomenike vsa 
povojna komunistična morišča oz. grobišča. Zato 
sem predlagal DZ poseben sklep, da vlada RS 
poskrbi za razglasitev, ureditev in vzdrževanje 
vseh povojnih množičnih grobišč. Sklep je bil z 
veliko večin podprt in mi je bil še posebno pred 1. 
novembrom v posebno zadoščenje.
4. Privatizacija bank

V septembru smo opazili, da je vlada pričela pred 
počitnicami na tiho s postopki za privatizacijo 
državnih bank NLB d.d., kljub temu, da parlament 
o tem ni odločal. Sklep DZ iz leta 1994 je jasno 
predvidel sprejem posebnega zakona, kjer naj se 
opredeli delež vseh državljanov in možnosti odku
pa, saj je sanacija vse davkoplačevalce stala na 
račun javnega dolga več kot 200 milijard SIT. V 
imenu SKD sem zahteval sklic izredne seje 
finančnega odbora, kjer smo uspeli odpreti 
pomembno razpravo in napotili zahtevo vladi, da 
pripravi poročili in predlog za obravnavo v parla
mentu. Zahtevamo ohranitev bank v slovenski 
lasti s koristmi in možnostmi za razvoj domačega 
gospodarstva, ne pa špekulativno prodajanje 
navideznemu tujemu kapitalu za kritje proračun
skih izgub.
5. Pokojninska reforma in državni proračun
Ne bi bil dosleden, če ne bi omenil sprejemanja 
pokojninske reforme, ki je tekstovno in vsebinsko 
zelo obsežna. Ne glede na velike napovedi o vse
binskih novostih, potrebah po koreniti reformi 
zaradi porušenih medgeneracijsih razmerij pa je 
vlada bistveno odstopila od ekonomsko-finančnih 
potreb, s katerimi bi zagotovila varno starost tudi 
sedanji aktivni generaciji zaposlenih in mladih. 
Glavna naloga, ki čaka DZ, ko to berete, pa je 
državni proračun za leto 2000, katerega spreje
manje poteka od oktobra do božiča.

Benjamin Henigman

novička
DRUGO LETO TUDI 

ČIŠČENJE VODOTOKOV
Vodotoki so nadaljevanje čistilnih akcij, v katere 
se s posebnimi proračunskimi postavkami 
vključuje občina. Od leta '96 naprej je financirala 
sanacijo 22 večjih divjih odlagališč, 4 milijonske 
postavke pa so izkoristila gasilska društva in si 
na ta način zagotovila sredstva za nakup 
gasilske opreme.
Odlagališča so bolj ali manj zavarovana, a potre
bujejo stalen nadzor. Sveta Marjeta na 
Dolenjevaškem polju pa potrebuje bolj zahtevno 
sanacijo, pravi direktor Komunale Jože 
Zakrajšek, saj je tam požiralnik in bo potrebno 
določene posege opraviti s stroji.
Zdaj ko je po ogledu terena in besedah odgov
ornih predstavnikov res mogoče trditi, da je 
pereče onesnaževanje v grobem rešeno, gre iz 
proračuna le še 2 mio SIT. Toliko bo župan 
drugo leto namenil tudi za čiščenje vodotokov in 
pričakuje se, da bodo najbolj dejavni ribiči. 
Znesek naj bi po županovih besedah zaradi 
manjšega obsega del in zahtevnosti zadoščal za 
čiščenje nesnage, ki je najbolj očitna v naseljih, 
ležečih ob Bistrici, nabira pa se vse od izvira 
dalje. A. P.
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PISMA in ODGOVORI

VITRA pa še kar pisari, obvešča, animira in se trudi 
za revitalizacijo podeželja

Veliko informacij še ne pomeni dobre informira
nosti. Ker pa si VITRA - gotovo tudi Rešeto - 
prizadeva za dobro informiranost, se zahvaljuje
mo pobudi urednice Rešeta za celovitejši opis 
aktivnosti VITRE. Objektivno poročanje - kar je 
poslanstvo medijev - pa je nujno za celovito 
razumevanje.
Rešeto je - tako kot ostali lokalni, regionalni 
in nacionalni mediji - objavljalo nekomer
cialne prispevke, v katerih smo javnost 
obveščali, izobraževali in spodbujali za 
vključitev v različne aktivnosti razvoja 
podeželja. Neobjavljen prispevek v 
marčevskem Rešetu - povod za bodico v 
VITRinI - je vabil na brezplačno delavnico in 
borzo dala projekta Javna dela - konkretna 
pomoč nevladnim organizacijam. V projektu 
smo združili potrebo nevladnih organizacij 
za kadrovsko okrepitev in brezposelnih za 
zaposlitev. Marca smo ga izvedli v desetih 
večjih mestih Slovenije. Animacija in 
obveščanje obeh ciljnih skupin je daleč od 
komerciale. To potrjuje tudi število objav. 
Pred projektom in po zaključku je bilo 75 
objav v 57 različnih medijih. Delavnic se je 
udeležilo 39 nevladnih organizacij in 375 
brezposelnih.
Poslanstvo medijev - lokalnih še posebej - je 
obveščanje. Kljub temu pa bodica v VITRinI 
ni bila namenjena neobjavi članka - odločitev 
je avtonomna pravica uredništva - ampak 
nepripravljenosti pošiljanja Rešeta na 
VITRO. Niti brezplačno, niti za plačilo. To 
pa že diši po zapiranju informacij.
VITRA nima nobenega sistemskega vira 
financiranja. Vsa sredstva dobimo na javnih

natečajih, za mednarodne prostovoljne 
delovne tabore pa del stroškov pokrijejo 
sponzorji. Od začetkov leta 1995 do tega 
trenutka nismo nikoli nobenemu mediju v 
Sloveniji ali tujini plačali za objavo. Celo 
obratno. Nekateri mediji nam prispevke 
plačujejo. Sicer pa je znano, da zanimivi pro
grami ter resno in kontinurano delo odpirajo 
vrata v medijski prostor. Uredniki se zaveda
jo, da želi javnost od medija kaj več kot le 
reklamna sporočila.
V članku je omenjen junijski odgovor ured
ništva Rešeta direktorju VITRE, ki ga nismo 
nikoli dobili. Če bi ga, bi nanj odgovorili 
tako, kot odgovarjamo zdaj.
Projekt DEŽELA SUHE ROBE je dolgo
ročni razvojno revitalizacijski proces, v 
katerega smo vključili hribovite predele 15 
občin Notranjske in Dolenjske. Vanj vključu
jemo večino našega znanja, energije, nalog, 
projektov in aktivnosti. Za dobro obveščanje 
vseh zainteresiranih smo leta 1996 zasnovali 
brezplačno glasilo za krajevno obveščanje in 
promoviranje DEŽELE SUHE ROBE 
VITRinA. Pošiljamo ga na ca. 1000 
naslovov. Med drugim ga dobi vseh 270 
članov VITRE, župani in občinski svetniki 
vseh 15 občin, šole, knjižnice, lokalni, region
alni in nacionalni mediji, poslanci, sponzorji, 
NVO, ambasade... Ostalih 2000 izvodov 
razdelimo na sedmih distributerskih mestih 
in ob naših akcijah.

Pet nas je zaposlenih - trije redno, dva preko 
javnih del - in skrbimo, da projekt DEŽELA 
SUHE ROBE živi in to še kako aktivno. 
Najbolj v okoljih, kjer naše programe podpi
rajo vodstva občin, predvsem pa prebivalci. 
Zato VSE aktivnosti VEDNO zasnujemo za 
območje VSEH 15 občin. Realiziramo pa jih 
tam, kjer posamezno okolje pokaže interes. 
Tako kot sta za poroko potrebna dva, je tudi 
pri programih revitalizacije. Naše angažiran
je ne more roditi uspehov, če na lokalni ravni 
ni interesa. To je edini razlog, da smo v 
posameznih okoljih bolj aktivni, v drugih pa 
manj ali sploh ne.
Da bralcem, predvsem pa uredništvu Rešeta, 
obudimo spomin, smo pripravili povzetek 
od leta 1996 realiziranih aktivnosti v občini 
Ribnica. Veliko v sodelovanju z vodstvom 
občine, nekaj pa sami. Dve razstavi, šest pre
davanj, dve razvojno revitalizacijski nalogi, 
dva študijska krožka, delavnico ustvarjalnega 
pisanja, mednarodni prostovoljni delovni 
tabor in dve brezplačni delitvi termoizolacije 
26 gospodinjstvom v vrednosti 910.000,00 
SIT.
Sedaj pa naj bralci Rešeta sami presodijo in 
ocenijo našo aktivnost ali neaktivnost. Vse, 
ki se želijo bolje informirati, vabimo na ogled 
naših spletnih strani www.ljudmila.org/vitra.

Bojan Žnidaršič 
univ. dipl. inž. krajin, arh.

KAJ SKRIVA PODZEMUE?
Mimo je prvi november in masovno "krašenje" grobov bo spet aktu
alno za naslednji november. Lep je pogled na z rožami, venci, ike
banami okrašeno in s sojem sveč osvetljeno pokopališče. Vendar 
rože uvenejo, sveče dogorijo, zamenjajo jih nove in nove. A kam s 
starimi lončki, rožami, venci, ikebanami, svečami...? "Ja, v kontejner 
jih vržemo, pa je."
Ne, ne bom govoril o prepolnih smetiščih, o sortiranju odpadkov in 
o obremenjenosti našega okolja, niti o kakšnih neumnostih in pre
povedih.
Sem član DRUŠTVA ZA RAZISKOVANJE JAM RIBNICA in vem 
za grobove v kraških jamah in breznih. Ti grobovi niso na pokopal

iščih in nekateri tudi spominskega napisa niti obeležja nimajo. 
Vendar ljudje poznajo ta brezna, svojci prinašajo cvetje in sveče, tudi 
kakšen venec se najde. Lepo in prav je, da pokojnikom v spomin in 
spoštovanje prižgemo svečo in prinesemo rože. Naj pa ne bo grob 
teh ljudi smetišče! Bili smo v mnogih breznih-grobovih, sodelovali 
smo s komisijo za povojne poboje in jim dali vse podatke o morebit
nih grobiščih v breznih. Takrat so bile v breznih le kosti pokojnikov, 
večinoma zasute z zemljo in kamenjem, sedaj pa so zasute s starimi 
dogorelimi svečami, lončki, venci... . LJUDJE, NE MEČITE 
ODPADKOV V JAME ! RES DA STE POČISTILI OKOLICO IN 
JE NA POGLED VSE LEPO, POMISLITE PA, KAKŠEN 
POGLED IN OBČUTKI ČAKAJO JAMARJA, KI MED KOST
MI LJUDI VIDI VAŠE "SPOŠTOVANJE" DO POKOJNIH !

Franc Kljun

POPRAVEK

V oktobrski številki Rešeta smo v članku 
RADIO UNIVOX JE V NOVIH PROS
TORIH pomotoma zapisali, da je Tomi 
Gavranič glavni in odgovorni urednik. 
Pravilno bi bilo, da je odgovorni ured
nik, medtem ko je glavni urednik Uroš 
Novak.

ZAHVALA
Uredništvu Rešeta se v svojem imenu in v imenu sorodnikov Petra Opeke iskreno zah
valjujem za brezplačno objavo prireditve v vašem glasilu. Iskrena hvala godalnemu 
kvartetu Glasbene šole Ribnica za nastop in vsem vašim občanom za udeležbo na 
dobrodelni prireditvi za Petra Opeko, kije bila 29.10.1999 v župnijski cerkvi v Velikih 
Laščah. Lepa hvala tudi za vaše prostovoljne prispevke, še posebej Občini Ribnica in 
OO SDS Ribnica. Vesel sem, da dobrota ne pozna občinskih meja in da bodo tudi vaši 
prispevki pripomogli nekaterim človeku dostojno življenje. Lepa hvala !

Anton Zakrajšek, župan Občine Velike Lašče
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PREVERJAMO

PREVEČ AVTOV, PREMALO PARKIRIŠČ
Ožje mestno jedro ali pa tja do Male 
Hrovače, ob Škrabčevem trgu in od 
upravne enote sem nima dovolj parkirnih 
in urejenih prostorov ne za stanovalce, ne 
za obiskovalce poslovnih dejavnosti, ne za 
turiste, kaj šele za avtobusni ali tovorni 
promet. Tudi vizije, predlogov in zamisli 
ni, kaj šele prostorskih projektov. Tako 
sledijo npr. napisne table pri "Ideal cen
tru", da je parkirni prostor za stranke in 
ne morda za šolnike, vzgojitelje in druge, 
ki prihajajo v to "mestno središče" po 
opravkih, na ogled kraja, nakupih ali... 
Samo za stanovalce na Prijateljevem trgu 
primanjkuje preko 100 urejenih parkirnih 
prostorov, ki bi jih lahko uredili ob občin
ski cesti in zelenicah; pa so "modri" svet-

Res je, da še ne obstaja projekt za ured
itev dodatnih parkirnih mest v samem 
mestu, pravi župan Jože Tanko, a v 
začetku novega leta bo Občina naročila 
projekt za izgradnjo garažne hiše na 
Knafljevem trgu. Dvo - ali trinadstropna 
parkirna hiša bo zadostila potrebam vsaj
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niki izglasovali nedotakljivost 4m od 
občinske ceste!!!??? Seveda je morda 
dvakrat v letu (pust in ribniški sejem) ali 
še kdaj možno parkirati kar na zelenicah 
in ob poteh..., pa čeprav je nekulturno, ob 
ostalih dnevih pa si polniti občinsko vrečo 
in s kaznimi "tlakovati ali urejeti parkir
išča"...
Zato predlagam: v ožjem mestnem 
središču in ob obeh naseljih urediti 
parkirne prostore, ki niso samo za 
stanovalce, pač pa služijo vsem ob 
naraščajočem prometu in, seveda, glasni 
želji po turistih!

Stanka Hitij Hočevar

dela stanovanjskega naselja, saj bo v 
njem prostor za 50 avtomobilov. Občina 
bo za garažno hišo zagotovila zemljišče 
in vzpostavila komunalno infrastruktro, 
vsa ostala dela pa bodo prepuščena 
investitorju.

A.P.

Z vaje naših gasikev
“Požar’* na ITPP-ju

V okviru požarnovarnostnega meseca oktobra smo 
poleg rednih aktivnosti začrtali in izvedli sektorsko 
vajo v požarno obrambnem sektorju Ribnica 1. 
Zamislili smo si požar v podjetju ITPP. V nadstropju 
skladišča seje vnela papirna embalaža. Uporabiti 
smo morali vsa razpoložljiva sredstva in kapacitete 
operativne sposobnosti prostovoljnih gasilskih 
društev Ribnica, Jurjeviča, Dolenji Lazi in Bukovica. 
PGD Ribnica je izvedlo notranji napad, zaradi 
dima so morali uporabiti tudi dimovlek, v rezervi 
pa sta ostala ena avto cisterna in hitro tehnični 
avto.
PGD Jurjeviča je imelo za nalogo zaporo ceste 
oziroma urejanje prometa, za pomoč pa so bili 
tudi na razpolago sosednjim društvom.
PGD Dolenji Lazi je razvilo napad (ščitenje) 
sosednjih objektov, z drugim napadom pa so 
dopolnjevali avto cisterno PGD Ribnica.
PGD Bukovica je razvilo dva napada (ščitenje) 
sosednjih objektov. Obe društvi sta se z vodo 
oskrbovali iz dveh različnih hidrantnih omrežij. V 
sklopu vaje je bilo predvideno tudi, da se je vnel 
sod z odpadnimi olji v neposredni bližini goreče
ga objekta. Ta začetni požar so pogasili gasilci 
PGD Dolenji Lazi z gasilniki Urban.
Vaja je zelo lepo uspela. Sodelovalo je 40 gasilcev, 
vajo pa sije ogledalo tudi večje število okoličanov. 
Upam, da bodo tovrstne vaje približale delo in 
aktivnosti gasilcev krajanom Ribnice, da bodo 
znali ceniti trud gasilcev. Upam pa, da truda gasil
cev ne bo potreboval noben prebivalec Ribnice. 
Za mirno spanje želim čim manj gasilske pomoči.

Janez Puželj, g. č. 1. st.

Nadpovprečni
V gasilskem društvu Bukovica z veliko pozornos
ti vzgajamo gasilski naraščaj. V letošnjem letu so 
nas prijetno presenetili mladinci. Dosegli so 
največji tekmovalni uspeh v zgodovini PGD 
Bukovica.
Na izbirnem gasilskem tekmovanju v Ribnici so v 
konkurenci mladincev osvojili L mesto, na 
memorialnem tekmovanju v Nemški vasi so v 
mladinski konkurenci osvojili 1. mesto in s tem 
prehodni pokal, na področnem tekmovanju 
Ljubljana 2. pa so se s solidnimi 1006 točkami 
uvrstili na 2. mesto. Ta rezultat pa vliva opti
mizem za državno tekmovanje, ki bo drugo 
leto.Za disciplinirano in požrtvovalno delo 
moram pohvaliti celotno desetino, celotni uspeh 
pa je nedvomno »zrežiral« mentor inž. Robert 
Levstek. Upam, da bodo tovrstni uspehi vplivali 
tudi na druge društvene enote, ki naj bi s svojim 
znanjem zagotavljale »mirno noč in trdno spanje« 
tako krajanov kakor tudi naši Ribnici.

Janez Puželj, ml.
PGD Bukovica

Iz uredništva:
Pisanju naše bralke je treba postaviti ob bok še eno resnico:
Verjeli ali ne, vrli občani se vozijo celo od Ideala k Mercatorju, samo zato, ker nočejo, 
da bi jih kdo videl sprehajati se po Ribnici. Spet drugi želijo parkirati skorajda v želen
em cilju in tako je vedno moč najti prazen prostor na parkirišču za policijo. Samo zato,

ker je nekaj 
metrov stran 
od strogega 
centra malega 
mesta, tjakaj 
malokdo zavi
je. Isto je s 
parkirišči na 
Ljubljanski 
cesti, pred ob
čino in pred 
Gradom. 
Kaj hujšega 
kot zapeljati 
pet metrov 
stran! Raje na 
pločnik.

Težaven pa je postal tudi Mercator, saj v času, ko trgovina ne obratuje, parkiranje prepreči 
celo z verigo. Pravico ima, jo pa po nepotrebnem uveljavlja. Zato, ker ob sobotah popoldne 
in ob nedeljah parkiranje drugih ne bi bilo moteče za njegove stranke in ker v tistem času 
tudi sicer ni nikakršnega navala na parkirne prostore. Je te prepoved, ki bode v oči. Tako, 
kot je bita tista pri Idealu, kjer je najemnik prepovedal parkiranje vsem, razen strankam in 
zaposlenim. Učiteljice, ki so tamkaj parkirale, ker je bilo zanje pred šolo premalo prostora, 
so bile menda užaljene. Navsezadnje so tudi one potencialne stranke in potrošnice. 
Najemnik je obljubil, da bo napis umaknil. Vzrok: ga niso upoštevale.

OBETA SE NAM GARAŽNA HIŠA
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OD VRTCA

VARČEVALNI 
KOTIČEK V VRTCU

Star pregovor pravi :«Kar se Janezek nauči, to 
Janez zna,« zato že v vrtcu otroke uvajamo v 
varčevanje in jih navajamo na varčno ravnanje, 
ne samo z denarjem, ampak tudi z igračami, 
papiijem, vodo, knjigami, oblačili...

Kaj otroku pomeni denar?

Razumevanje denarja in učinkovitega rav
nanja z njim je bolj odvisno od otrokovih 
izkušenj z denarjem kot pa od njegove 
starosti. Večina otrok začne oblikovati prve 
pojme o denarju že okoli tretjega leta 
starosti. Malčki pozorno opazujejo svoje 
starše pri nakupih in vedo, da v zameno za 
denar nekaj dobimo, da je vsako stvar v 
trgovini treba plačati z denarjem ali s kakšn
im drugim »listkom«. V predšolskem obdob
ju pa otroci vrednosti denarja količinsko še 
ne znajo realno opredeliti. Večji kup denaija 
je zanje več vreden, kar seveda ni nujno res. 
Otroci se morajo svojega odnosa do denaija 
šele naučiti, in zato si v vrtcu prizadevamo, 
da se tega naučijo z igro.

Na pobudo staršev 
smo se tudi v skupini 
Petelinčki odločili za 
vsakomesečno varče
vanje. Čeprav so otro
ci stari šele 34 leta, 
preko igre spoznava
mo denar, razvijamo 
pravilen odnos do de
narja, štejemo, se igra
mo trgovino, izdeluje
mo hranilnike iz od
padnih škatel....
Za sodelovanje smo 
se dogovorili z Do
lenjsko banko, kjer so nas prijazno sprejeli, 
nam odprli hranilno knjižico in nam podarili 
začetni denarni prispevek. Obdarili so nas z 
bonboni, flomastri, barvicami, zvezki... 
Naloga staršev in otrok pa je, da vsak mesec 
ob prinesenem denarju vpišejo vsoto in ime 
otroka na kovance, ki jih lovi in hrani rožnati 
pujsek.

In zakaj bomo porabili 
privarčevani denar?

Ogledali si bomo igrice, čarodeja, lutke. Radi 
bi si kupili maskoto skupine, ki bo naša stal

na soigralka in obiskovalka domov naših 
otrok. Spomladi, ko bo sonce zopet ogrelo 
našo dolino, pa bi se radi peljali z avtobu
som. Denar, ki ga bomo privarčevali, bomo 
prenesli v naslednje šolsko leto, ko bomo 
imeli še nove želje in ideje.
Pravijo, da je denar sveta vladar. Kakorkoli 
že razmišljamo o njem, ugotavljamo, da 
najlepših in najvrednejših stvari v življenju le 
ni mogoče kupiti - sreče, ljubezni....

Tekst in foto KATARINA ZUPANČIČ 
vzgojiteljica

Še kakšna gledališka delavnica bo morala 
zaiti med ribniške osnovnošolce, je bilo po 
navdušenju udeležencev sodeč, sporočilo 
območni izpostavi Sklada RS za ljubiteljske 
kulturne dejavnosti, ki je prvih pet dni v 
novembru pripravila takšno radost učencem 
od 5. do 7. razreda.
Prevladovali so šestošolci, z delom v gledal
išču in vajami za ustvarjanje prave gibalne 
predstave pa jih je spoznaval Dragan 
Milinovič - Derdo, ki je končal GILŠ in nastopa 
v gledališču Ane Monroe. Zamisli so podajali 
sami udeleženci in tudi koreografija je bila 
njihova in v vseh tistih trenutkih, ki so jih 
preživeli skupaj, je morda res kdo v sebi začu
til, da bi res lahko postal igralec...

Tekst in foto A. Pahulje

PETICIJA ZA CE10LETNE 
GLEDALIŠKE VAJE!

Domen, Renata, Tea, 
Maja, Tanja, Mitja, 
Polona, Maša, Saša, 
Martin, Justina, 
Luka in Sara so mi 
mladi gledališčniki 
vsepovprek nareko
vali svoja imena in 
pri tem rade volje in 
pozitivno ocenjevali 
delavnico za vzgajan
je novega rodu igral
cev. Zdela se jim je 
zabavna in enos
tavna. Predvsem si 
želijo, da bi se lahko 
redno izpopolnjevali, 
kar pomeni preko 
celega šolskega leta. 
"Bomo pa zbirali

Še kaj? O, ja: podpise in z njimi
"Ful dobro je bilo, a prekratka je 0</s7/ p ravnateljici,"
bila, čeprav zelo poučna." Maja je prepričevala Maja.
"Ja, ja, preko celega leta bi morala 
biti... Mitja
...namesto šole, ob koncu bi pa dobili
same petke." Maša
Kakšen je bil pa Derdo kot vaš mentor?
Dordo? (je bolj seksi vzdevek, pravi Renata)
Ful je zakon, najboljši je, ga ni boljšega."
Pa boste s predstavo šli tudi na oder, pred oči in ušesa javnosti?
"Na božični večer smo jo hoteli predstaviti. A ne, Derdo, da bomo?" 
Derdo se je le tiho nasmehnil.
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...DO SOLEI

TEDEN PROMETNE VARNOSTI Začetek oktobra vsako leto posvetimo našim 
otrokom. Teden prometne varnosti in teden 
otroka sovpadata, saj je čisto jasno, da bi 
morali vsaj en teden v letu malo več časa 
posvetiti tudi varnosti naših najmlajših.
Na OŠ dr. Franceta Prešerna v Ribnici smo 
začeli s prometnimi aktivnostmi prvi šolski 
dan. Pri tem sodelujejo in nam pomagajo 
policisti z ribniške policijske postaje. Prvi 
dnevi so najtežji, predvsem za naše najmla
jše, zato so prvi teden pouka policisti popel
jali 1. in 2. razrede po ribniških ulicah in šol
ski okolici, jim pokazali, kako se varno preč
ka cesto in kar najbolj varno pride do šole. 
Vsi učitelji so prve razredne ure posvetili 
prometu in varnosti na cesti.
Ob tednu prometne varnosti so učenci OŠ in 
otroci vrtca iz občin Ribnica in Sodražica 
ustvarjali na temo "Stopimo iz teme". 
Ustvarili so veliko lepih likovnih izdelkov. 
Najbolj izvirni so bili nagrajeni in razstav
ljeni v blagovnici "Mercator".
Napisali so tudi spise in pesmi.

KRESNIČEK
Že nekaj let obiskujem glasbeno šolo v Ribnici. Z veseljem lahko zapišem, da smo bili letos 
zelo uspešni. Nekega dne nam je profesorica Galičičeva povedala, da bomo letos pripravili 
poseben projekt - glasbeno pravljico, in sicer skupaj z osnovno šolo.

Ko sem prišla na prvo vajo v glasbeni šoli, 
sem tam zagledala profesorico sloven
skega jezika Marjano Starc. Predstavila 
nam je načrt dela, predvsem pa vsebino 
glasbene pravljice Kresniček, ki jo je zložil 
skladatelj Radovan Gobec, glasbeno 
priredbo za godalni kvartet pa je napravil 
gospod Jože Rajk.
Že na prvem srečanju smo z resnostjo 
pristopili k delu. Vsak je dobil svojo vlogo. 
Naučiti smo se morali besedilo, ples in 
petje. Nastopali so: kresnice, rože, vile, 
mak, škrati, medved, pevski zbor, godalni 
kvartet, ki ga je vodila prof. Ksenija 
Abramovič, solo pevci (Renata in Urša 
Lesar), in seveda glavni igralec, Kresniček

- Metka Lesar. 
Gospe Nika Vr- 
binc-Mihelič in 
Karmen Mihe
lič sta izdelali 
sceno in kos
tume.
Potrpežljiva pa 
sta bila tudi diri
gent Jože Rajk 
in režiserka 
Marjana Starc. 
Všeč mi je bilo, 
da smo nasto
pali otroci in 
odrasli solo pev

ci, ki jih je pripravila gospa Mateja 
Stražar. Glasbena pravljica je bila zelo 
uspešna, kar se je pokazalo tudi na števil
nih nastopih v Ribnici, gostovali pa smo 
tudi v Sodražici, Loškem Potoku in Novi 
vasi. Nastope načrtujemo še v mesecu 
decembru.
S tem ko smo zadovoljili publiko, smo bili 
zelo veseli, kajti poplačan je bil ves naš 
trud, ki smo ga vložili v glasbeno pravljico 
Kresniček.

Jana Rus, 6. f 
OŠ dr. Franceta Prešerna 

Ribnica 
Foto Milan Čirovič

Predsednik komisije za prometno 
vzgojo otrok in mladine 

Ivan Šega

Nagrajenci natečaja na temo 
"STOPIMO IZ TEME"

Literarni izdelki
1. nagrada: Anusa Plesničar, 6.b, OŠ dr. 
Franceta Prešerna, Ribnica;
2. nagrada: Tanja Trdan, 6.b, OŠ dr. 
Franceta Prešerna, Ribnica;
3. nagrada: Jaka Ilc, 4.razred, OŠ dr. Ivan 
Prijatelj, Sodražica.

Priznanja za zanimive in izvirne literarne 
izdelke prejmejo:
• Simona Pogorelc, 6. razred, OŠ dr. Ivan 
Prijatelj, Sodražica;
• Borut Strlič, 6. b, OŠ dr. Franceta 
Prešerna, Ribnica;
• Vital Trdan, 6.b, OŠ dr. Franceta 
Prešerna, Ribnica.

Likovni izdelki
1. nagrada: Nejc Šilc, L razred , OŠ dr. 
Ivan Prijatelj, Sodražica;
2. nagrada: Ana Jelič, 3.e, OŠ Dolenja 
vas;
3. nagrada: Aljaž Grajš, 4. a, OŠ dr. Ivan 
Prijatelj, Sodražica.

Priznanja za zanimive in izvirne likovne 
izdelke prejmejo:
• Karin Arko, Vrtec Ribnica;
• Ana Levstek, 4.d , OŠ dr. Franceta 
Prešerna, Ribnica;
• Behare Thači, 2.b, OŠ dr. Franceta 
Prešerna, Ribnica.
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IZ PRETEKLOSTI

KNJIŽNICA RIBNICA DANES
VI. del

■k-k-k
*
*
* IZSELJENCI IZ

Za začetek bi želela našteti nekaj statističnih podatkov, ki v smislu 
kvantitete zelo jasno prikazujejo podobo ribniške knjižnice v tem 
trenutku.

1. Število izposojenih knjižničnih enot - pregled od 1. 1989 do 
1998

Evropa je v 19. stol. postala nenadoma premajhna za vse delaželjne 
in ni več mogla nahraniti vseh lačnih ust. Amerika pa se je zdela kot 
velika, neobdelana plodna njiva; tam sta se cedila med in mleko, 
jedel se je samo bel kruh, pečene piške so pa kar same letele v usta.

Število izposojenih knjižničnih enot 
pregled od I. 1989 do 1998
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Leto Izp. enote
89 13817
90 13468
91 29862
92 42865
93 53569
94 56196
95 62997
96 61788
97 66433
98 82712

2. Število obiskovalcev v knjižnici - pregled od 1. 1989 do 1998

Število obiskovalcev v knjižnici • pregled od 1.1989 do 1998

Leto Uporabniki
89 4306
90 4264
91 13176
92 21480
93 19925
94 20210
95 24817
96 25926
97 26796
98 34749

Doseganje normativa v % - podatki za 1. 1997

Temeljna zaloga knjižničnega gradiva 81 %

Letni prirast knjižne zaloge (povprečno) 44 %

Kadrovska zasednost 39 %

Odprtost 124 %

Prostor 52 %

Komentar podatkov

Po grafih vidimo, da se obe osnovni dejavnosti, zaradi katerih 
pravzaprav knjižnica v nekem okolju obstaja, iz leta v leto inten
zivno povečujeta. Iz tega lahko sklepamo, da vsako leto več 
Ribničanov čedalje pogosteje potrebuje in uporablja knjižnico. 
Razlogi: potreba po informaciji, izobraževanju, branju in vseh 
drugih dejavnostih, ki jih knjižnica nudi (vzgoja za branje pri 
mladini, internet, druženje...), je vsak dan večja in za posamezni
ka vsak dan, v smislu financ, težje dostopna.

Stališče avstrijske vlade do izseljevanja je bilo, naj se izseljevanje 
ne ovira, pa tudi ne pospešuje; in tako do srede prejšnjega stolet
ja ni dovolila ustanavljanja izseljeniških agencij. Leta 1887 seje 
v Ljubljani ustanovila podružnica Hamburg Amerikanische 
Packetfahrt Actien Geselschaft, njen zastopnik Jožef Paulin pa je 
preplavil slovensko podeželje z letaki in plakati, ki so prikazovali 
geografske in družbene razmere v Ameriki, možnost zaposlitve 
in višino zaslužkov. Amerika pa tudi Brazilija sta bili prikazani 
kot deželi neštetih možnosti, na klic »V Ameriko!« seje odzvalo 
na tisoče ljudi.

Agencije za izseljevanje so rasle kot gobe po dežju. Na oglase 
agencij je reagirala Cerkev, nekateri so bili celo za prepoved 
reklamiranja odhoda v novo deželo. Na ramena duhovnikov je 
padla velika teža skrbi za odhajajoče iz domače župnije, zlasti 
pomembne so bile njihove pridige s svarili pred izseljevanjem in 
tujino. Vendar je kljub svarilom veliko ljudi odšlo, zato je Cerkev 
poskušala poskrbeti tudi za te izgubljene ovčice, da bi se lahko po 
prihodu v novi svet vključili v cerkveno skupnost. Osrednja izsel
jenska ustanova do preloma stoletja je bila Družba Sv. Rafaela, 
ustanovljena v Piacenzi v Italiji. Njene podružnice so nastale tudi 
v Nemčiji, Avstriji, Belgiji in Švici. Med temi je bila poleg itali
janske najbolj delavna nemška, pod katere okriljem seje 6. marca 
1890 ustanovila avstrijska Rafaelova družba. Kot avstrijski 
državljani so bili slovenski izseljenci deležni pomoči njenih 
zastopnikov, slovenski zastopniki pa so se občnega zbora avstri
jske družbe prvič udeležili 18. oktobra 1903. Družba je svetovala 
izseljencem, posredovala informacije, organizirala pomoč na 
poti in ob prihodu v deželo priselitve, poskrbela oziroma spod
bujala stike domačih z izseljenci, načrtno spremljala pojav izsel
jevanja in podobno.

v cvov£« oči iv.cv ;

Da, gospod.
Koliko priča

kuj ete?
Okoli petnajst do

larjev.
Katere narodnosti 

ste vi?
Jaz sem Slovenec.
Kje ste bili rojeni ?

Rojen sem bil v 
Ljubi jani na 
Kranjskem.

Tedaj ste Avstri
jec?

Da gospod, Kranj
sko spada k 
Avstriji.

Od kje prihajate 
vi?

Iz Ribnice na 
Kranjskem.

Kam nameravate 
iti?

V Pittsburg.
Ali ste bili že prej 

v Ameriki ?
Da, gospod, šest 

let.

j z u rn> yuur nnav :
Yes, Sir.
How much do you 

expect?
About fifteen dol- 

lars.
VVhat is your na- 

tionality?
J am a Slovenian.
IVhere vaere you 

bom?
I u-as bom in Lai

bach, Carniola.

Then you are an 
Austrian?

Yes. Sir, Carniola 
belongs to Aus
tria.

IV h e r e do you 
come front?

Front Ribnica, 
Carniola.

W h e r e do you 
intend to go?

To Pittsburg.
Have yov. been in 

America before?
Yes, Sir, six years.

j es, ser.
hau moč du ju ek- 

spekt ?
ebaut fiftin dolers.

vot is jur nešjone- 
liti ?

aj em e slovinjen.
ver ver ju born ?

aj voz born in laj- 
bah, karnjole.

den ju ar en ostri- 
jen?

j es, ser, karnjole 
bilongs tu os
tri] e.

ver du ju kom 
from?

from r i b n i c e, 
karnjole.

ver du ju intend tu 
go?

tu pitsburg.
hev ju bin in eme- 

rika bifor?
j es, ser, siks jirs.

26 Rešeto



IZ PRETEKLOSTI

RIBNIŠKE DOLINE (III '* * *

Pomembna vez z domovino je bila izdajateljska dejavnost, ena takšnih vezi še 
obstaja, in sicer Družba sv. Mohorja, katere število članov in naročnikov knjižnih 
zbirk je vztrajno raslo. Izhajali so tudi razni kažipoti z nasveti, kako sploh priti 
do Amerike in drugih dežel, slovarčki ipd. Slovenska beseda za izseljence ni izha
jala samo doma, ampak tudi na oni strani Atlantika.
Prvi slovenski časopis na oni strani Atlantika je bil Amerikanski Slovenec. Prva 
številka je izšla 3. septembra 1891 v Chicagu. Geslo časopisa je bilo: »Za vero in 
narod - za pravico in resnico - od boja do zmage«. Izseljenci so tako lahko v 
domačem jeziku spremljali svetovno dogajanje, po drugi strani pa je časopis 
združeval izseljence, skrbel, da se domači jezik in vera ne bi pozabila in opešala. 
V ribniškem Muzeju hranimo deset izvodov Amerikanskega Slovenca, in sicer po 
tri iz let 1937 in 1940, ter po enega iz leta 1941 in 1967. Amerikanski Slovenec 
ohranja tradicijo še danes, saj je po podatkih Narodne in univerzitetne knjižnice 
v Ljubljani izšel tudi še ob svoji stoletnici, leta 1991.
Amerikanskemu Slovencu je do leta 1914 sledilo še 51 novih glasil.

Čezoceanski parnik »S. S. Alice« družbe Austro-Americana, ki je veliko večino izsel
jencev popeljal z mislijo, da gredo za leto ali dve poskusit srečo, nato pa se bodo vrnili 
na rodno grudo. Vendar je tujina njihovim potomcem ponavadi postala domovina ...

Nadaljevanje prihodnjič ...
Vika Centa

Povabilo k sodelovanju

V ribniškem Muzeju smo nabrali že kar nekaj materiala, ki nam bo pomagal pri 
realizaciji razstave o izseljencih. Na tem mestu bi naprosila vse, ki imajo 
ohranjen kakršenkoli spomin na svoje prednike, prijatelje ali znance, ki so 
odšli v tuji svet, da nam posredujejo informacije o njih, ali morda za razstavo 
posodijo kakšno fotografijo, pismo, kovček ali podobno. Vsem se vnaprej zah
valjujem.

V New Yorku je Victor J. Kabelka leta 1912 izdal slovensko - angleške razgovore kot 
pomoč pri prvem srečanju z angleškim jezikom na potovanju, v bankah, na poštah, 
pri najemu stanovanja, prehranjevanju in podobno. Najprej je napisan slovenski 
stavek, zatem angleški prevod, v tretjem stolpcu pa izgovarjavo. V poglavju, ki obrav
nava pogovore na Ellis Islandu, torej ob prvem stiku z ameriškimi tlemi, najdemo ob 
vprašanju »Od kje prihajate vi?«, odgovor. »Iz Ribnice na Kranjskem.«

To je prva ugotovitev, ki temelji na statističnih z 
podatkih. Zelo realna in zelo razveseljiva. 
Naslednji podatki pa prikazujejo manj veselo S 
podobo. 50 let knjižnice " na robu eksistence " 
se še vedno kaže na različnih področjih: ^

1. Knjižna zaloga (št. knjig in drugega gradiva v ^ 
knjižnici) je ena najmanjših med slovenskimi 
knjižnicami. Do leta 1990 je bila nabava knjig v 
knjižnici Ribnica najslabša v Sloveniji. Nikoli 
več tega ne bomo nadoknadili. Edino, kar lahko 
storimo, je to, da vsaj sedaj bogatimo fond ne 
samo tako kot druge knjižnice, temveč bolje ( 
kar ni vedno primer - letni prirast knjižne 
zaloge v letu 1997 je bil poleg še dveh občin naj
manjši v Sloveniji ).

2. Kadrovska zasedenost: še vedno je ribniška 
knjižnica s tremi zaposlenimi med desetimi 
knjižnicami v Sloveniji z najmanj kadra. Včasih 
je veljalo, in v Ribnici je bilo to še kako prisot
no, da se bo v knjižnici zaposlil tisti, ki rad bere 
in ga ni mogoče kako drugače porabiti. 50 let je 
vse okolje delalo s takšno miselnostjo ribniški 
knjižnici medvedjo uslugo: še sedaj se plačuje 
dolg za to miselnost.
Ker pa podatkih na grafikonih kažejo, kako in 
koliko uporabniki knjižnico potrebujejo, imamo 
knjižnico kljub hudim težavam glede števila 
zaposlenih odprto več, kakor je po normativih 
predpisano ( 124 % ).

3. Prostor: po Normativih in standardih za 
splošno izobraževanje knjižnice (Poročevalec 
28/81) bi morala ribniška knjižnica imeti za 
svojo dejavnost na razpolago 1040 kvadratnih 
metrov. Sedanje stanje: knjižnica ima svoje pro
store na 200 kvadratnih metrih, uporablja pa še 
skupno večnamensko dvorano za prireditve - 70 
kvadratnih metrov.

20 % Ribničanov obiskuje knjižnico. Obišče jo 
35000 - krat na leto.
To so osnovni podatki, ki nakazujejo, kakšni so 
nujni koraki, da bomo v Ribnici vendarle 
knjižnico dvignili iz neke čudne majhnosti, ki je 
pravzaprav že vsa leta njenega obstoja ne pred
pisujejo uporabniki.
Knjižnica na podlagi vsega naštetega nujno 
potrebuje več kadra in več prostora. Oboje je 
brezpogojno, da se bo iz povprečne podeželske 
knjižnice razvila v sodobno informacijsko 
središče in skupaj z Muzejem sodobne umet
nosti (Marof) ter z Muzejem ribniške 
zgodovine tvorila podlago za ves razvoj okolja, 
v katerem živi.
Tokrat sem pripravila članek, ki govori o 
knjižnici, kakršna je danes, naslednjič pa bom 
predstavila vizijo knjižnice; oziroma knjižnico, 
kakršna naj bi bila jutri.

Vesna Horžen
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SPORT UTRINKI

Športni plezalci 
tekmovali za pokal 

Ribnice

Kot verjetno že veste, smo imeli na 
zadnjo oktobrsko soboto tek
movanje v športnem plezanju ZA
POKAL RIBNICE 99.

Tekmovanja seje v Športnem centru udeležilo 89 tekmovalcev 13 
klubov iz cele Slovenije. Tekmovali so v štirih kategorijah, in sicer 
mlajši dečki in mlajše deklice (prvi do peti razred), ki so tek
movali ob devetih dopoldan, ter starejši dečki in starejše deklice 
(šesti do osmi razred), ki so tekmovali dve uri kasneje.
Pri mlajših dečkih je zmagal Luka Tamše iz Slovenj Gradca, 
drugo mesto je zasedel Aleš Jurjec, tretje pa Jure Bečan iz Tržiča. 
Pri mlajših deklicah je zmagala Barbara Legat iz Radovljice, Tina 
Noč z Jesenic je bila druga, tretja pa je bila Tjaša Kosič, prav tako 
z Jesenic.
Pri starejših deklicah je zmagala Ana Kosmač iz Žiri, druga je 
bila Katja Planinc z Raven na Koroškem, tretja pa Vesna Malej 
iz Mojstrane.
Pri starejših dečkih pa je zmagal Miha Jansterle iz Radovljice, 
drugi je bil Jaka Štefan z Jesenic, tretji pa domačin Kristjan 
Pranjič iz Ribnice.
Za mlajše kategorije je pokale podelil tajnik Športne zveze 
Marjan Hojč, pri starejših kategorijah pa naš najobetavnejši 
alpinist Aleš Žagar, ki je že pri svojih 21 letih v Peruju solo pre
plezal prvenstveno smer na šesttisočak Čopa.

S tekmovanjem smo bili zadovoljni tako mi kot prireditelji kot 
tudi tekmovalci ter njihovi starši oziroma trenerji.

Posebna zahvala pa gre Milošu, Alešu, Marjetki, Martinu, 
Tomiju, Dejanu in Mateju za ves trud pri realizaciji vsega tek
movanja.

No, naslednje leto ob enakem času se pa spet vidimo.

Načelnik AO Ribnica 
Dejan Žagar

Planinsko društvo Ribnica obvešča vse, da ima od 4. 
10. pisarno pri Riku, v prostorih »J«- lesa, 1. nad
stropje.

Planinsko društvo Ribnica se zahvaljuje 
g. Jeclju (»J«- les) in g. Klariču (Maxiles) 

za prostor .

mali nogomet

V jesenskem delu tekmovalne sezone v 2. 
SLMN so ribniški malonogometaši po

slabem začetku v tretjem krogu na 
domačem igrišču le dosegli prvo zmaga. 
Pred številnimi navijači so visoko, s 7 : 2, 
premagali ekipo Prebilplasta iz Črnega 
Vrha nad Idrijo. Kot novinci v ligi

Ribničanje vsekakor plačujejo davek 
neizkušenosti. Razveseljivo pa je, da sta 
Srečko Rajšelj in Janez Nosan sestavila 
moštvo iz mladih in nadarjenih igralcev, 
ki igrajo v različnih klubih malega 
nogometa v ribniški in sodraški občini. 
Pred njimi je vsekakor lepa prihodnost, 
manjka pa jim še nekaj časa za uigranost, 
saj ostale ekipe v ligi nastopajo skupaj že 
vrsto let. Po besedah predsednika kluba 
Toneta Prusa je letošnja sezona bolj 
poizkusna in moramo biti z vsemi 
doseženimi rezultati zadovoljni, ekipa pa 
bo pravo podobo pokazala v naslednjih 
letih. Ribnica tako dobiva in ponuja 
obiskovalcem v dvorani Športnega centra 
še en zanimiv športni dogodek.

Dosedanji rezultati:

RIBNICA: Kamel Combic (Podnanos) 3:6 

Bronx (Koper): RIBNICA 9:1 

RIBNICA: Prebilplast (Črni Vrh nad Idrijo) 7:2 

Birotehnika Babič (Koper): RIBNICA 4:1 

RIBNICA: Sizif Ročinj (Ročinj) 5:3 

RIBNICA: Casino (Portorož) 1:5

Uroš Bregar

Stojijo: Hojč (sekretar), Nosan (vodja ekipe), Andoljšek, Košmrlj, Poje, Rajšel (trener), 
Blatnik, Prus (predsednik)
Čepijo: Levstek, Grgurič, Hočevar, Kaukovič, Zajc, Mihelič D., Mihelič M., Kromar

Foto Foto TONI
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ROKOMETNI KLUB INLES - RIKO
Kljub uspešnim nastopom v ligi najboljših ostajajo na realnih tleh

Po letu 1995, ko so ribniški rokometaši 
nesrečno izpadli iz prvoligaške družbe, so 
ljubitelji rokometa v Ribnici težko 
pričakovali začetek letošnje tekmovalne 
sezone. Malokdo je pričakoval od 
novincev v ligi tako dobre in kakovostne 
rokometne predstave v domači dvorani, 
kot so jih do sedaj prikazali mladi ribniški 
rokometaši. V vseh štirih tekmah so v pre
polni dvorani in ob izdatni podpori 
domačih navijačev ostali nepremagani za

ostaja nepremagana trdnjava in med 
obiskovalci že sklepajo stave, kdo bo letos 
v Ribnici prvi zlomil odpor žilavih 
rokometašev in navijačev. Z doseženimi 
dobrimi rezultati vsekakor naraščajo tudi 
želje in apetiti privržencev rokometa v 
Ribniški dolini, vendar predsednik Lado 
Orel ostaja na realnih tleh in opozarja, da 
je osnovni cilj ekipe v letošnji tekmovalni 
sezoni obstanek v prvoligaškem tek
movanju. Prvenstvo je še dolgo in je ses

postajajo za obiskovalce prava poslastica 
in izjemen športni dogodek. Vodstvo 
kluba pa obljublja vsem ljubiteljem 
rokometa še večje spektakle, saj v Ribnico 
najboljše ekipe (Celje PL, Prevent, 
Trebnje...) šele prihajajo. Obiskovalci pa 
naj tudi v bodoče športno spremljajo vse 
tekme, saj si nihče v Ribnici ne želi, da bi 
si z nešportnim obnašanjem gledalcev 
ponovno, tokrat verjetno za daljši čas, 
zaprli vrata domače dvorane.

Uroš Bregar

triatlon

FANTASTIČEN USPEH 
MLADIH RIBNIŠKIH 

TRIATLONCEV
4. ljubljanskega maratona osnovnih šol smo 
se udeležili 27. oktobra 1999. Na 2600 
metrski razdalji teka so se naši učenci 
odrezali izvrstno, saj so med 24 šolami 
zasedli odlično 3. mesto.

Za šolo sta 3. mesto pritekla Bojan Čebin, 
ki je bil v posamični kategoriji 4., in Nejc 
Arko, ki je bil v posamični kategoriji 20. 
Za zdaj je to največji uspeh OŠ dr. 
Franceta Prešerna na tekmovanjih v teku 
s tako veliko udeležbo. Prvih 20 mladih 
tekmovalcev je bilo v glavnem iz atletskih 
klubov iz celotne Slovenije. Tako dober 
rezultat je še toliko bolj vreden. Za OŠ 
Ribnica so tekli še Simon Pogorelc, Vital 
Trdan, Jure Tanko, Miha Zajc in tudi dve 
dekleti, Diana Štimec in Tina Nemet.
V Ribnici naj bo to nadaljnja spodbuda za 
vse učence in učenke, da se pri nas poleg 
rokometa z redno in prav usmerjeno 
vadbo da doseči izvrstne rezultate tudi na 
drugih športnih področjih. Hkrati naj bo 
tudi spodbuda za nadaljnje delo mladih 
triatloncev v triatlon klubu Ribnica. 
Ostali, ki se zanimate za to zvrst športa, 
pa ste vljudno vabljeni v klub. Informacije 
o potekih treningov lahko dobite na tel. 
041-265-788 (Miloš).
Za lep uspeh tekmovalcem še enkrat česti
tamo!

Spletna stran triatlon kluba Ribnica:

home.amis.net/tkr

Vodja šole triatlona 
Miloš Petelin

Dosedanji rezultati:

INLES - RIKO : Izola 30 : 22; Prevent : INLES - RIKO 34 : 24; INLES - RIKO : 
Dobova 24 : 23; INLES - RIKO : Prule 67 18 : 31 (odigrano v Ljubljani zaradi sus
penza ribniške dvorane); Celje PL : INLES - RIKO 41 : 22; INLES - RIKO : JAD
RAN 25 : 23; Trebnje : INLES - RIKO 36 . 25; INLES - RIKO : Gorenje 28 : 25; 
Radeče : INLES RIKO 26 :25; INLES-RIKO:RD Slovan 21:23

vse nasprotnike, ki so do sedaj gostovali v 
Ribnici. Ribničani so vsekakor posebnost 
v rokometnih krogih, saj so edini klub v 
Sloveniji, ki nastopa v najkakovestnejšem 
ligaškem tekmovanju samo s svojimi, 
doma vzgojenimi igralci in domačimi 
trenerji, zato so doseženi rezultati še 
toliko bolj odmevni. V klubu vlada izjem
no vzdušje in homogenost, ekipa pa delu
je kot dobro podmazan stroj. Dvorana 
Športnega centra v Ribnici tako še naprej

tavljeno iz treh delov. Vsekakor bodo 
poizkušale tudi vse ostale ekipe, ki so 
trenutno na prvoligaški lestvici slabše 
uvrščene od Ribničanov, doseči boljše 
rezultate in z nakupi dragih tujcev v 
prestopnem roku prekrižati račune rib
niškim rokometašem. Navijaška skupina 
Tornado, ki zvesto od zmage do zmage 
bodri igralce na igrišču, je resnično prava 
pomoč s tribun in osmi ribniški igralec. 
Rokometne tekme v Ribnici ponovno

Spodaj - od leve: Jani MIHELIČ, Aleš KRŽE, Jaka ILC, Kristjan KOŠIR, Leon 
MIKULIN, Gregor ILC, Branko ŠPOUARIČ
Sredina - od leve: Lado OREL (predsednik), Janez ŠKRABEC (član predsedstva), Borut 
TROHA (pomočnik trenerja), Boštjan GRM, Mare HOJČ, Simon BARTOL, Rajko 
DUKIČ, Janez ILC (trener), Jože TANKO (član predsedstva)
Zgoraj - od leve: Blaž MERHAR, Franci PAJNIČ, Tomaž LESAR, Rok HENIGMAN, 
Goran DOKIČ, Klemen IVANEC, Natan HOJČ, Uroš BREGAR (sekretar)

Foto Foto TONI
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STUDENT NAJ BO!

Ribniški študentski ODPRTJE KLUBSKIH PROSTOROV RŠK
Ribniški študenti imamo nov prostorček, kjer se bomo lahko družili, pripravljali nove projekte 
in urejali vse klubske formalnosti!!! Prostore smo sicer dobili že marca, zdaj pa nam jih je 
končno uspelo urediti.

Klubska vrata smo »za zares« odprli 12. novembra, ko so pozno 
popoldne že začeli prihajati prvi obiskovalci. Eni so samo malo 
pokukali, večina pa seje v novih prostorih prav hitro udomačila. 
Tako je v prijetnem kramljanju o tem in onem ura neverjetno 
hitro tekla. Ob 20. uri, ko nas je obiskal ribniški župan, Jože 
Tanko, pa smo prostore tudi uradno odprli. Najprej smo pris
luhnili uvodnemu pozdravu predsednice RŠK - Nataši Tanko, ki 
je na kratko predstavila prizadevanja naših predhodnikov, ki so 
bila potrebna, da smo do prostorov sploh prišli. Hkrati pa se je 
zahvalila Občini Ribnica, ki nam je prostore zastonj odstopila v 
najem. Potem pa nas je nagovoril župan in izrazil željo po še 
boljšem sodelovanju med občino in študentskim klubom tudi na 
drugih področjih. Mi smo vsekakor takoj ZA!!!

Na ta dan so bili klubski prostori še lepši, saj nas je z razstavo 
svojih slik pod naslovom Nekaj let po Big Bangu, razveselil Janez 
Jevnikar. Njemu se moramo tudi zahvaliti za popestritev klub
skih sten!

Da pa je bilo vse skupaj še toliko bolj zabavno, je poskrbel 
najboljši ribniški teater A' D' B', ki je vse obiskovalce popeljal 
skozi tipično študentsko življenje. Tako smo spet lahko ugotovili, 
kako naporno je biti študent!!!

Po uradnem delu pa smo se dobre volje odpravili v bar TIM in 
smo, kot se za vsako tako priložnost spodobi, zažurirali.

Na koncu pa še to. Klubski prostori so namenjeni vsem, zato n'č 
več čakat', ampak kar hitru prid'teü! Čim več nas bo, tem bolj bo 
lušno, a ne???

P. S. Pa na nova potrdila o vpisu ne pozabite!!

Urša Henigman

RSK
Knafljev trg 2 

Ribnica
Tel.: 061/862 515, 041/79 79 70 

Uradne ure: vsak petek od 20.30 do 22.00

Foto A P

12. ŠTEVILKA REŠETA BO 
IZŠLA 24.

DECEMBRA (izjemoma)
GRADIVO ZA OBJAVO 
ZBIRAMO DO
9. DECEMBRA V UREDNIŠTVU REŠETA, 
ODDELEK ZA DRUŽBENE DEJAVNOSTI, 
OBČINA,
GORENJSKA CESTA 3.
Tel.: 861 - 533 (Metka Tramte)
Fax: 861 - 091
Gradivo oddajte v navedenem roku.

Pisma in odgovori bralcev morajo biti opremljeni z 
lastnoročnim podpisom avtorjev.
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zgodovinar,
univerzitetni
profesor,
pisec del o Slovencih 
v stari Jugoslaviji in 
NOV, pisec svetovne 
zgodovine po 1. 1945 
in avtor številnih dru
gih publikacij; bil je 
član vrhovnega ple
numa OF in predsed
stva AVNOJ

Ob 90-letnici njegovega 
rojstva pripravlja znan
stveni inštitut Filozof
ske fakultete Univerze 
v Ljubljani v sodelovan
ju z Občino Ribnica 
Mikužev zbornik, v 
katerem preko 20 
strokovnjakov obravna
va teme, pomembne za 
naše zgodovinopisje.
Del tega zbornika bo 
obsegal tudi prispevke 
domačih avtorjev na 
temo "Zgodovina 
Ribnice od srede 19. 
stoletja do danes".
Eden od domačih sode
lavcev je tudi Janez 
Debeljak, katerega 
prispevek ima naslov 
Maršiči in Žukovo- 
Mikužev drugi dom. 
Utrinke iz Mikuževega 
življenja in dela v 
Ribniški dolini objav
ljamo v nadaljevanjih.

Dr. METOD MIKUŽ (1909-1982)
MARŠIČI IN ŽUKOVO - MIKUŽEV DRUGI DOM

NAPOVED ZLE USODE
Pri Muršičih je živela zelo znana šivilja, Krajčkova Micka. Bila jeMikuževa sestrična, nekaj malega mla
jša od njega. Šivala je tudi za zahtevnejše ženske, med drugim za gospo Oražmovo, ženo znanega rib
niškega zdravnika. V letu 1935 sije sama šivala slovensko narodno nošo, da bo z njo šla na evharistični 
kongres, kije bil tega leta v Ljubljani. Tega se je zelo veselila, prav tako pa se je veselila sodelovanja na 
Mikuževi novi maši.
Z Metodovo sestro Marijo sta bili veliki prijateljici in sta se domenili, da pojdeta ob novi maši mlademu 
duhovniku za družici, obe v belih oblekah.
Obleki je vzela v delo seveda Micka sama.
Le nekaj dni pred novo mašo je šla Krajčkova v Ribnico h gospe Oražmovi, obenem pa še k zdravniku, 
ker jo je močno trgalo po glavi, zlasti po ušesih, daje celo malo oglušela. Ko se je z ortneške železniške 
postaje vračala domov, je šla nekaj časa ob progi in prišlo je do nesreče. Vlak jo je zbil tako močno, da 
so jo morali odnesti domov, kjer je zvečer podlegla poškodbam.
Ob pogrebu jo je župnik Krumperstar označil za najboljšo od najboljših deklet v gregorski fari. Na vsa 
Slemena je legla globoka žalost, Mikuž pa je, kot je sam dejal mnogo pozneje v družbi svojih študen
tov, smatral tragični dogodek kot slab "cahen" za njegovo nadaljnjo življenjsko pot.

IV.
SKRHANI ODNOSI

V času roške ofenzive, poleti 1942, so partizani zagrešili več zločinov nad okoliškimi domačini. Velik del 
prebivalstva se je zato obrnil proti njim. Med ljudmi je močno odmeval poboj Grudnove družine z Ulake 
pri Velikih Laščah. Partizani so vaščanom ukazali, naj prekopljejo cesto, da italijanska vojska ne bo imela 
prehoda. Gospodar Gruden je svetoval, naj tega ne storijo. Vojska ima namreč svoje inženirce, ki bodo 
cesto hitro usposobili, vaščane pa čaka kazen: požig, internacija ali streljanje. Tako je predlagal v dobro 
vaščanov, ne iz simpatije do Italijanov. Zato je bila nad petimi člani Grudnove družine izvršena smrtna 
obsodba, šesta žrtev, komaj 15-letna hčerka, pa seje kot po čudežu ranjena rešila.
Konec septembra 1943, po padcu Turjaka, seje Mikuž po dolgem času spet oglasil pri Maršičih. O tem 
pripoveduje Antonova Linka, Mikuževa sestrična, tedaj stara 22 let: »Z njive sem pospravljala še zadnje 
poljske pridelke. Kar jih zagledam, da gredo proti naši hiši: Mikuž, na rokavu je imel križ, znak verskega 
referenta, ob sebi dva partizana kot za spremstvo, pa še en človek v črnem oblačilu. V tem trenutku meje 
popadla jeza, ko sem se spomnila, da so partizani nekaj dni prej na Osolniku pobili devet slemenskih fan
tov, pripadnikov vaške straže. Pa taki fejst fantje so bili, pošteni, delavni, nikomur niso nič hudega prizade
jali. Kar naprej jih imam pred očmi: Tasrednji Jože z Gašpinovega, Anžetov Janez, Matevžev Anton s 
Praproč, Klunov Matevž, Tagorenji s Pustega Hriba, Tagorenji z Riglja, Joškov z Brinovščice, Bajdarjev iz 
Črnca pa Adamič s Hudega Konca. Pa niso bili pobiti v spopadu s partizani, ampak potem kot ujetniki, za 
cerkvenim zidom.
Moram povedati, daje po naši okolici tedaj močno odmeval tudi poboj ranjenih belogardistov v turjaškem 
gradu, 20. septembra 1943. Dva dni zatem še 60 ubitih ujetnikov, ki so se predali partizanom ob zavzetju 
turjaškega gradu. Postrelili so jih večinoma nad velikolaško železniško postajo.
Med žrtvami je bil tudi velikolaški zdravnik dr. Kožuh, ki nikoli ni oblekel uniforme ali prijel za puško, le 
ranjence je oskrboval v gradu. Med ljudmi je bil zelo cenjen in spoštovan kot velik človekoljub. - Vse to se 
mi je prepletalo v glavi in me žrlo, brž ko sem zagledala Mikuža in njegovo spremstvo. Nagonsko sem stekla 
pred njimi v hišo in zaloputnila vrata. Čez nekaj trenutkov se vrata odpro, notri stopi Mikuž s spremstvom 
in me jezno poduči: »Pred menoj ne bo nihče loputal z vrati!« - Saj nisem nalašč, prepih je bil, sem se izgov
orila.
Oče in mati sta jih povabila za mizo, bilje čas kosila, a predno smo prijeli vsak svojo žlico, so nastali trenut
ki zadrege. Nelagodno počutje je pretrgal Mikuž, kije rekel: »Oče, le molite.« Po kosilu so Mikuž in spreml
jevalca vstali in se odpravili na obhod, onemu v črnem pa je Mikuž rekel, naj jih počaka pri nas. Ko smo 
bili sami, je začel pripovedovati, da mu pravijo Tonček, da je duhovnik, eden od 26 duhovnikov in 
bogoslovcev, zajetih v turjaškem gradu. Podpisati so morali izjavo o lojalnosti, zdaj pa hodi z Mikužem 
okoli.«

Pod izjavo je 25 podpisov duhovnikov in bogoslovcev s polnimi imeni in priimki ter navedbo kraja, od kod 
izhajajo. Polovica jih je iz Dobrepoljske doline, ostali pa iz okoliških krajev. Med njimi je tudi kaplan Tone. 
Ostal je živ, po vojni se je javil z one strani Atlantika.
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Občina Ribnica in Turistično društvo Ribnica organizirata

RIBNIŠKI VESELI DECEMBER

Foto Barbara Prelesnik

Miklavzevanje v Hrovači 
nedelja, 5* december, 

ob 17. uri

2. december, ob 9., 10. in 11. uri, dvorano Ideal
QLASBENA PRAVLJICA O OSAMLJENEM ZMAJU 
za otroke vrtca in š olarje
3. december, ob 17. in 18. uri, dvorana Ideal
QLASBENA PRAVLJICA O OSAMLJENEM ZMAJU 
za ostale otroke, njihove starše, starejše občane 
Pravljico bodo zaigrali vzgojiteljice, otroci in starši ribniškega 
vrtca.
5. december, ob 17. uri, Hrovača
MIKLAVŽEVANJE
Vaško etnološko turistično društvo Hrovača 
16. december, ob 19. uri, športno dvorana
ŠPORTNE NAQRADE OBČINE RIBNICA ZA LETO 99 
zaključek akcije RIBNIŠKI PUŠELJC 
Na prireditvi bodo številni znani obrazi iz športa, kulture, 
medijev. Program bodo popestrili: Botri, Vili Resnik, oktet 
Qallus, ribniška godba napihala, ansambel Ribnčan, karate 
shoiv in presenečenja.
Prireditev bo neposredno prenaš al radio Univox.
20. do 30. december, šotor pred Miklovo hišo
BOŽIČNO NOVOLETNI SEJEM
Turistično društvo Ribnica organizira veliki božično novoletni 
sejem z izbrano ponudbo v ogrevanem šotoru, kjer bo poskrbljeno 
za kakovostno in pestro gostinsko ponudbo.
24., 25., 26., 29., 30. december, ob 18. uri, Hrovača
ŽIVE JASLICE
VED Hrovača pripravlja enkratno doživetje s prizori iz svetega 
pisma, recitali inbomčnimi pesmimi.
24. december, ob 23. uri, Škrobčev trg, cerkev Sv. Štefana
SVETI VEČER
Prihod Božička, božične pesmi, polnočna maš a
26. december, ob 19. uri, športna dvorano
BOŽIČNO NOVOLETNI KONCERT (KUD Qallus)
29. december, ob 18. uri, šotor pred Miklovo hišo
ZABAVA ZA OTROKE Z ROMANO KRANJČAN
30. december, ob 19. uri, šotor pred Miklovo hišo
PREDNOVOLETNI SPEKTAKEL
moda <v novem tisočletju z vrhunskimi manekenkami in koncert 
Nataš e Mihelič
31. december, od 21. ure naprej, Škrobčev trg, šotor
SILVESTROVANJE
zabava z ansamblom Ribnčan, skupino Nori mački in 
spektakularnim ognjemetom
1. januar 2000, od 21. ure naprej, šotor pred Miklovo hišo
NOVOLETNA ZABAVA
ples s skupino Botri in Vilijem Resnikom

Želimo vam prijetno praznovanje !

Organizacijski odbor si pridržuje pravico do spremembe 
programa.


